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al Sindicatului Muncitorilor din Invățămînt și Cultură 
rile

TELEGRAMA
către
Comitetul Centra! al Partidului Muncitoresc Romîn.

Congresul al IV-lea al Sindicatului Muncitorilor din Învăță- 
mint și Cultură vă adresează in numele muncitorilor din Invăfămint, 
artă, presă și poligrafie un călduros și tovărășesc salut.

Organizațiile noastre sindicale vă raportează că, sub condu
cerea înjeleaptă a partidului, obțin rezultate tot mai însemnate în 
munca de ridicare a nivelului invăfămintului și educare comunistă 
a tinerei generații, de culturalizare a maselor largi de oameni ai 
muncii și de îmbunătățire a procesului de producfie in întreprinderile 
poligrafice.

învățătorii, profesorii, oamenii de știință, conștienți de nobila 
lor sarcină de educatori, de slujitori ai școlii și științei din țara , 
noastră, asigură CC. al P.M.R. că vor folosi întreaga lor capa
citate creatoare pentru realizarea cu succes a sarcinilor trasate de 
Congresul al II-lea al P.M.R., ridicind la o treaptă mai înaltă pro
cesul de instruire și educare comunistă a tinerei generații, dczvoltind 
continuu știința din patria noastră, apropiind-o tot mai mult de 
problemele practice ale construirii socialismului.

Oamenii muncit din domeniul artei și culturii se vor strădui 
să ridice la o treaptă superioară arta și cultura rominească, tar munca 
creatoare a actorilor va reprezenta cit mai grăitor realismul socia
list în artă

Muncitorii din poligrafie, presă, edituri și difuzarea cărții vor 
depune toate eforturile pentru ridicarea nivelului producției și pro
ductivității muncii, pentru îmbunătățirea tuturor genurilor de tipă
rituri și pentru îmbunătățirea prezentării lor grafice

Congresul Sindicatului nostru asigură partidul șl Comitetul 
său Central că va munci neobosit pentru a îmbunătăți permanent 
condifiile de muncă și de trai ale muncitorilor din invățămînt, artă 
și poligrafie și pentru a le asigura odihna și protecția muncii in con
diții tot mai bune.

Antrenați în măreața operă de construire a socialismului în 
patria noastră, vom lupta cu hotărire pentru consolidarea regimului 
nostru democrat-popular, contribuind prin aceasta la întărirea uni
tății’ internaționale a oamenilor muncii, la întărirea păcii și -priete
niei între popoare.

Trăiască Partidul Muncitoresc Romtn I
" .>• •• ' '■ . »' ''Congresul al IV-lea al Sindicatului Muncitorilor 

din Invățămînt și Cultură
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Congresul al IV-lea al Sindicatului Muncitorilor 
din Invățămînt și Cultură, care a avut loc la 
București în zilele de 18—20 noiembrie 1957, 

socotește că unificarea sindicatelor de invățămînt, 
cultură, poligrafie și presă hotărîtă prin plenara din 
10 iunie 1957 a fost necesară, ea reprezentînd o îm
bunătățire organizatorică în munca sindicatelor res
pective. Dezbătînd raportul de activitate al Comite
tului Central al Sindicatului Muncitorilor din invă
țămînt și Cultură și raportul comisiei de cenzori, 
Congresul aprobă activitatea desfășurată de Comite
tul Central al Sindicatului pe perioada ce s-a scurs 
de la ultimul Congres pînă astăzi și apreciază ca 
satisfăcătoare munca acestuia.

Congresul salută cu însuflețire succesele obținute 
de organele sindicale pe linia îndeplinirii sarcinilor 
trasate de Congresul al 11-lea al Partidului Munci- 
toreso Romîn cu privire la dezvoltarea învățămîntului 
de toate gradele, la îmbunătățirea conțintului muncii 
instructiv-educative, la dezvoltarea artei pe drumul 
realismului socialist, la creșterea productivității mun
cii Și la îmbunătățirea calității tuturor genurilor de 
tipărituri.

Comitetele de instituție șt grupele sindicale din 
Invățămînt și-au îmbunătățit activitatea de mobilizare 
a membrilor de sindicat în realizarea învățămîntului 
realist — știintific. A crescut preocuparea membrilor 
noștri de sindicat pentru îmbunătățirea muncii edu
cative în școli și pentru ridicarea nivelului cultural 
al maselor, aducindu-se o contribuție deosebită la li
chidarea neștiinței de carte și la munca de transfor
mare socialistă a agriculturii.

In același timp, organele sindicale din instituțiile 
de artă, cinematografie și radio s-au preocupat și au 
sprijinit atît repertoriul cît și producția artistică. Ele 
au mobilizat pe membrii de sindicat pentru a pre
zenta în fața publicului spectacole de o înalță ți
nută artistică, contribuind prin aceasta la ridicarea 
rolului educativ și politic al artei noastre.

Organele sindicale din întreprinderile poligrafice, 
Industriale și cele din presă, edituri și difuzarea cărții 
hu mobilizat pe membrii de sindicat în sprijinirea 
producției, în ridicarea nivelului prezentării grafice a 
publicațiilor și în îmbogățirea conținutului ideologic, 
>u nanuîarizat tat mai mult prin presă și prin lite
ratură realizările obținute de oamenii muncii in 
lupta lor pentru construirea socialismului.

Organele sindicale au obținut rezultate însemnate 
în satisfacerea nevoilor materiale și culturale ale mem
brilor noștri de sindicat.

In această perioadă au crescut combativitatea și ca
pacitatea lor organizatorică, s-au îmbunătățit meto
dele lor de muncă, iar activul obștesc a fost atras în. 
tr-o măsură mai mare în rezolvarea problemelor com
plexe care au stat în fața organizațiilor sindicale con
tribuind astfel la creșterea autorității și competenței 
acestora.

Congresul constată că s-au lărgit relațiile pe plan 
Internațional și s-au întărit legăturile de prietenie șl 
colaborare cu sindicatele din Uniunea Republicilor 
Sovietice Socialiste și din țările de democrație popu
lară, cu sindicatele din țările capitaliste și coloniale.

Lucrările Congresului au scos la iveală și impor
tante lipsuri în activitatea desfășurată de către Co
mitetul Central al Sindicatului nostru și organele 
sale.

Nu Întotdeauna au fost In atenția Comitetului Cen
tral al Sindicatului studierea și extinderea experien
ței înaintate privind metodele de muncă sindicală și 
profesională in invățămînt, artă șl poligrafie.

Nu s-a înlăturat paralelismul între tematica ședin
țelor consiliilor pedagogice și aceea a consfătuirilor 
de muncă organizate pe linie sindicală pentru spri
jinirea procesului instructiv-educativ. Unele comitete 
de întreprindere manifestă mult formalism în organi
zarea și conducerea întrecerii socialiste și a consfă
tuirilor de producție.

Comitetele de întreprindere n-au sprijinit în sufi
cientă măsură aplicarea și extinderea inovațiilor. 
Multe inovații valoroase au fost experimentate și apoi 
adoptate numai de o singură întreprindere, lip- 
sindu-se astfel celelalte întreprinderi de efectele pozi
tive ale acestor inovații, care ar fi contribuit la îm
bunătățirea calității produselor, la creșterea producti
vității muncii și la reducerea prețului de cost.

Organele sindicale nu s-au preocupat în mod per
manent de îmbunătățirea condițiilor de muncă și de 
trai ale membrilor noștri de sindicat.

Comitetul Central al Sindicatului nu s-a străduit 
să găsească cele mai potrivite forme organizatorice 
în vederea îmbunătățirii conținutului muncii sindi
cale. Așa se explică și de ce grupa sindicală nu a 
devenit încă veriga principală în activitatea sindica
tului nostru.

Pentru lichidarea acestor lipsuri, Congresul Sindi
catului Muncitorilor din Invățămînt și Cultură
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1. Congresul obligă,Comitetul Central al Sindicatu

lui Muncitorilor din Invățămînt și Cultură și orga
nele sindicale dlt) jnvățămînt'siț ia măsurile necesare 
pentru a concentra interesul organelor centrale și lo
cale și al organizațiilor obștești asupra problemei 
realizării planului de școlarizare, în special asupra cu
prinderii în școală a tiitiirpr copiilor de vîrstă șco. 
iară, stîrpind astfel izvorul analfabetismului.

Organele sindicale din, școli trebuie să-și asigure 
sprijinul sindicatelor din celelalte ramuri de produc
ție în vederea înscrierii în școlile serale a muncitori
lor care lucrează în producție și a creării condițiilor 
de frecventare și de pregătire pentru aceștia.

2. Congresul cere tuturor organelor sindicale din 
școlile medii și superioare să vegheze la îmbunătă
țirea compoziției sociale a elevilor și studenților cu 
Iii de muncitori și țăranî muncitori și să găsească

ull

formele cele mai potrivite pentru a asigura acestora o 
pregătire temeinică.

3. Congresul dă ca sarcină tuturor organelor sin
dicale din învățămînt să considere îmbunătățirea pro
cesului instructiv-educativ din școli și din institutele 
de învățămînt superior ca obiectiv principal, căruia 
să-i fie subordonată întreaga lor activitate.

In acest scop, Comitetul Central al Sindicatului va ( 
trebui să studieze și să găsească, în colaborare cu 
Ministerul Invățămîntului și Cuiturii, mijloace eficace 
pentru crearea de relații principiale între or
ganele sindicale și organele administrative din învăță
mînt, relații care să aibă la bază critica lipsurilor 
în muncă și dorința realizării unei colaborări fruc
tuoase în scopul ridicării conpnutului învăjămîntului 
de toate gradele.

4. Congresul apreciază că sarcina centrală a orga
nelor sindicale din învățămînt este studierea, populari, 
zarea și generalizarea experienței pedagogice înain
tate, precum și a celor mai bune metode folosite de 
cadrele didactice în munca de transformare socialistă 
a agriculturii.

Congresul dă ca sarcină Comitetului Central al 
Sindicatului să propună Ministerului Învățămîntului 
și Culturii reglementarea, printr-un document comun, 
a organizării schimbului de experiență în școli, spre 
a se înlătura paralelismul care se manifestă încă în 
această privință în munca organelor sindicale și a 
celor administrative din școli.

5. In sprijinul legării învățămîntului de practică 
și de cerințele construirii socialismului, Comitetul 
Central al Sindicatului trebuie să indrumeze organele 
sindicale din învățămînt pentru a ob.ine patronarea 
școlilor de către întreprinderi și să folosească toate 
mijloacele pentru sprijinirea organizării de noi ateliere 
școlare, dotarea acestora cu utilajul necesar.

In vederea extinderii muncii pe parcelele experimen
tale, organele sindicale din învățămînt vor insista pe 
lingă comitetele executive ale sfaturilor populare pen
tru a asigura fiecărei școli parcela necesară.

Coirfitetele de institute din institutele de invăță
mînt superior și în special cele din institutele poli
tehnice trebuie să acorde o mai mare atenție prac
ticii studenților, militînd pentru modernizarea ma
șinilor și utilajelor din ateliere și laboratoare.

De asemenea va trebui să se continue pe scară tot 
mai largă organizarea de excursii didactico-științi- 
fice.

6. Este necesar ca problema educației comuniste a 
elevilor și studenților să constituie un obiectiv prin
cipal și permanent in activitatea Comitetului Central 
al Sindicatului Muncitorilor din Învățămînt și Cul
tură și a tuturor organelor sindicale din învăță
mînt. Congresul trasează comitetelor de instituție 
și grupelor sindicale sarcina să urmărească îmbună
tățirea conținutului ideologic al lecțiilor și cursurilor, 
să lupte împotriva tuturor influențelor ideologiei 
burgheze, împotriva misticismului șî șovinismului, 
educînd tineretul în spiritul patriotismului socialist și 
al internaționalismului proletar.

7. Congresul obligă Comitetul Central al Sindica
tului șl comitetele de instituție din învățămîntul su
perior și din Academia R.P.R. să mobilizeze cadrele 
didactice și pe cercetătorii științifici la preocupări per
manente în domeniul cercetării științifice, la sfu. 
dierea și rezolvarea principalelor probleme privind 
dezvoltarea producției și necesitățile economiei na
ționale.

Pentru o mai bună organizare a muncii din insti
tutele de cercetări științifice ale Academiei R.P.R., 
Congresul cere Comitetului Central al Sindicatului 
Muncitorilor din Invățămînt și Cultură să studieze 
problema cuprinderii tuturor acestor institute într-o 
singură organizație sindicală legată direct de Comi
tetul Central al Sindicatului nostru.

8. Congresul obligă comitetele de instituție din tea
trele dramatice, muzicale, de păpuși și din filarmonici 
să dea un sprijin mai mare la alcătuirea repertoriu
lui, Ia realizarea și prezentarea lui la un nivel ar
tistic cît mai înalt.

Comitetele de instituție trebuie să sprijine con
siliile artistice, secretariatele literare și muzicale pen
tru ca acestea, la rîndnl lor, să desfășoare o muncă 
mai organizată în scopul promovării creației drama
tice și muzicale originale, în special cu teme din 
etapa actuală de construire a socialismului in patria 
noastră.

9. Comitetul Central al Sindicatului, în colaborare 
cu Ministerul Invățămîntului și Culturii, să anali
zeze situația repertoriului teatrelor de estradă și în 
special al Teatrului satiric muzical „Constantin Tă- 
nase" și să ia măsuri pentru îmbunătățirea lui.

10. In domeniul cinematografiei, comitetele de în
treprindere trebuie să vegheze la îmbunătățirea planu
rilor de producție a filmelor artistice și documentare 
în lumina directivelor celui de al doilea Congres al 
Partidului Muncitoresc Romîn.

11. Congresul obligă Comitetul Central al Sindica
tului să propună Ministerului lnvățămîntuțui și Cul
turii ca, împreună, să analizeze cauzele care duc la 
risipă de bani și de materiale la montări și să elabo
reze măsuri concrete care să oblige conducerile admi
nistrative la instaurarea unui regim sever de econo
mii,..............
stat.

a) 
tului 
furii_ _ „ . ....
anuale, în care să se analizeze munca unei stagiuni, 
să se stabilească sarcini concrete în vederea deschi
derii viitoarei stagiuni, îmbunătățind astfel munca în 
instituțiile de artă. La aceste consfătuiri se va solicita 
sprijinul Uniunii Scriitorilor și al Uniunii Compo, 
zitorilor.
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îneît să se ceară cît mai puține fonduri de la

Congresul cere Comitetului Central al Sindica- 
și recomandă Ministerului Invățămîntului și Cul- 
să organizeze împreună, pe țară, consfătuiri

In ședința de marți a celui de-al 
IV-lea Congres al Sindicatului 
Muncitorilor din Invățămînt și Cul
tură din R. P. Romînă, au luat cu- 
vîntul acad. At .Joja, ministrul 
țămîntului și Culturii, acad, 
iordan, membru al Prezidiului 
demiei R. P. Rotnîne, artista 
porului Lucia Sturza-Bulandra, 
Kereci, delegatul muncitorilor 
grafi din Sibiu, . . 
prim-secretar al Asociației

lnvă. 
Iorgu 
Aca- 

po- 
loan 
tipo- 

Niky Atanasiu, 
/ î oame

nilor de artă din institutele teatrale 
și muzicale din R.P. Romînă, Emil 
Boldan, directorul Institutului peda
gogic din București, Vasile Roman, 
delegat al lucrătorilor din învăță- 
mînt și cultură din raionul R. Vîlcea 
Și alții.

Miercuri 
discuții pe 
rezoluție.

Lucrările 
șit miercuri seara, 
discuțiilor a luat cuvîntul prof. univ.

dimineață s-au purtat 
marginea proiectului de

Congresului au luat sfîr-
In încheierea

MEMBRII 
COMITETULUI CENTRAL

Nicolae Pascu, membru în Prezidiul 
Consiliului Central al Sindicatelor, 
care a făcut o amplă expunere pri
vind succesele dobîndite de țara 
noastră în domeniul invățămîntului, 
artei și culturii.

S-a trecut apoi la alegerea orga
nelor conducătoare. In noul Comitet 
Central au fost aleși 65 de membri 
și 7 supleanți, iar în comisia de 
cenzori 5 membri și 2 supleanți.

Participant!! la Congres au adop
tat o rezoluție care 
sarcinile ce revin 
cale in munca de 
Iui învățămîntului 
munîstă a tinerei 
turalizare a maselor largi de oa
meni ai muncii și de îmbunătățire 
a procesului de producție 
prinderile poligrafice.

Participanții au trimis 
mă de salut Comitetului 
Partidului Muncitoresc Romîn.

Gînduri la Congres
ZECI DE MII DE OAMENI 

LA ATENEU

concretizează 
organelor sindi- 
ridicare a nivelu- 

și educare co- 
generații, de cui-

în între-

o telegra- 
Central al

Comitetul Central
si Comisia de cenzori

Alexiu Uța 
Atauaslu Niky 
Badea Gheorghe 
Basarab Mircea 
Bolcian Emil 
Bolog IsacU Elena 
Boneanu Alexandrina 
Bozica Coman Suzana 
Braiss Angela 
Brănișteanu Bucur 
Burlacu Anica 
Caloianu Ion
Cazaban Jules 
Cocea Dina
Costache Aurelia 
Cristea Ana 
Dănoiu Mariana 
Dringa Antim 
Farladanschi lacob 
Florea Ion
Gall Ernest 
Grusea Maria 
Haimovici Adolf 
Iaricevschi Bogdan 
Ioan R. Ștefan 
Keseru Iosif 
Klusch Horst 
Kovacs Irma 
Lanczet Berco 
Lazăr Maria 
Mamut Ecrem 
Manac Emilia 
Miloșevici Dușița 
Munteanu Ion 
Muntoiu Elena 
Nagy Ludovic 
Neagu Lucia 
Nicolau Traian 
Nistor Ion 
Pariza Maria 
Pascu Nicolae 
Peter Iuliana 
Petrușca Ion 
Pintilie Elena 
Plischi Iosif 
Poalelungi Vasile 
Popa Iile 
Popovici Mania 
Prisnea Constantin 
Rlgler Solo 
Ripel Mano 
Roșu Laura 
Sprinceană Marla 
Stanciu Marin 
Stolan Iorgu

tălmăceanu Ana 
Tdnăsescu Constantin 
Teleagă Rozalia 
Tompa Nicolae 
Verman Elena 
Vescan Teofil 
Vișan Alexandrina 
Vlad Nicolae 
Voicana Mircea 
Zîmbrea Irina

MEMBRII SUPLEANȚ1 AI 
COMITETULUI CENTRAL

Ghlșa Aurelia
Ionescu Aurel 
lonițâ Marla 
Morărescu Vasile
Rolea Marla 
Romanovschl Virglnlca
Ș.lrbu Ș.elan

PREZIDIUL 
COMITETULUI CENTRAL

Nistor Ion (președinte)
Atanasiu Niky (vicepreședinte) 
Bolog Isacu Elena (vicepreședinte) 
Plischi Iosif (vicepreședinte) 
Munteanu ion (secretar)
Badea Gheorghe 
Farladanschi lacob 
Nagy Ludovic
Pctrușca Ion

MEMBRII SUPLEANȚI AI 
PREZIDIULUI

Basarab Mircea 
Boldan Emil 
Mănac Emilia

COMISIA DE CENZORI
Sonea Gavril (președinte) 
Cristea Ion
Georgescu Alexandru
Savov Zoe
Viniu Kalay Margareta

MEMBRII SUPLEANȚI AI 
COMISIEI DE CENZORI

Pop Petru 
Sava Cornelia

Pentru a discuta problemele 
muneji din Invățămînt și cul
tură, de pe Întreg cuprinsul 

tării s-au adunat la Ateneu, la Con
gresul sindicatului lor, doar clteva 
sute de delegați, clteva sule de oa
meni. Și, totuși, ai 
se alia în sală mii și 
meni. Existenta lor, e 
insezisabilă pentru cel

impresia că 
mii de oa- 
drept, esle 
care le caută 

prezenta fizică. Privind de la 
tan/ă grupurile de delegați 
imposibil să observi această 
time. Pe măsură ce te apropii, 
ea se face din ce în ce mai 
filă. O exclamafie, un fragment da 
conversație evocă gîndurile miilor 
de oameni în numele cărora dele
gații vorbesc la Congres. Tofi cei 
care au venit aici, pornifi din cele 
mai îndepărtate și mai diferite col
turi ale tării, aduc cu ei mesajul 
tovarășilor, împărtășesc rezultatele 
muncii lor, transmit propunerile 
lor. La tribuna Congresului sau în 
discuțiile amicale, delegatul se 
despersonalizează parcă, Încetează 
să mai fie un singur om, iar vocea 
sa se confundă cu 
oameni pe care îi

RĂSPUNS LA O

dis- 
este 
mul- 
însă, 
sim-

vocea sutelor de 
reprezintă.

NEDUMERIRE

Delegatul care, cu 
suoară, pășește inlrriro^, 7»-» r-, 1X

cu mapa la sub- 
i acum către 

intrarea în sală este pedagog 
șl a venit cu hotărîrea să expună 
In fala Congresului problemele 
muncii învățătorilor și prolesorilor 
din regiunea sa. Atenția li este a- 
trasă de un grup cu chipuri cunos
cute. Recunoaște pe artista po
porului Lucia Sturza-Bulandra, pe 
artistul emerit Radu Beligan și 
pe atlfia alți oameni ai teatrului 
nostru, ale căror nume i-au ră
mas în minte legate de cite o re
plică de neuitat dintr-o piesă iau 
alta. In clipa următoare aude lingă 
el un fragment de conversație:

— ...asta este o problemă foarte 
importantă pentru noi, cei de la le- 
gătorie 1

— Și pentru rotativă nu f
Un Început de nedumerire: to

varășii săi i-au cerut să vorbească 
de schimbul de experiență peda
gogică, de activitatea culturală a 
cadrelor didactice, iar aici slnt atî- 
fia membri ai sindicatului care lu
crează In alte ramuri, au alte pre
ocupări...

Gîndul se Întrerupe, căci lucră
rile au Început. Și răspunsul nu în- 
tîrzie să vină. Raportul, discuțiile 
Îmbrățișează munca tuturor, 
care educă tînăra generație, 
care transmit poporului mesajul

Cei 
cei

artei scenice, ca șl cel car», prin 
cuvintul tipărit, cheamă poporul la 
o viafă nouă — to/i au același țel 
și căile spre atingerea Iui slnt ase
mănătoare.

LA TRIBUNĂ

n moment așteptat cu emoție 
și nerăbdare : rlndul ia dis
cuție. Este clipa in care de

legații pot rosti in fața Congresu
lui cuvintul lor. A trecut mult timp 
de la ultimul congres și de atunci 
s-au adunat o seamă de lucruri 
care se cer spuse. La tribuna Con
gresului se perindă învățători, pro
fesori, educatoare, muncitori, ar
tiști, ingineri și tehnicieni. Proble
mele slnt diverse și numeroase. 
Fiecare vorbește despre preocupă
rile colectivului de muncă pe care 
îl reprezintă. Incepînd cu eforturile 
cadrelor didactice pentru școlari
zare, cu problemele de predare, cu 
chestiunile privitoare la îmbunătă
țirea condițiilor de trai Si de mun
că, trecind la problemele procesu
lui de producfie în Întreprinderile 
poligrafice și sfîrșind cu activitatea 
teatrelor — nici una din sarcinile 
care nu

I

stau in fafa sindicatului 
trecută cu vederea.

DISCUȚII LA DISCUȚII 

e la o pauză la alta discuțiile 
devin tot mai pasionate, su
biectele tot mai numeroase.

Dezbaterile din sală continuă îh 
grupurile Împărțite la întimplare — 
printre coloanele de marmură, lin
gi standurile de cărți, pe scări, la 
intrările în sa.'ă. In majoritatea 
cercurilor se lac „discuții la discu
ții", slnt discutale cuvintările dele- 
gafilor care au vorbit de la tribuna 
Congresului. Delegații se cunosc 
doar de o zi sau două, dar li se 
pare că slnt cunoștințe vechi. Ti- 
nărul brunet, cu trăsături regulate, 
care discută atît de familiar cu un 
tovarăș din Cluj, este Gheorghe He- 
rescu, șeful secției de învă/Smlnt 
și cultură din raionul Urziceni. 11 
preocupă Îndeosebi îmbunătățirea 
metodelor de educafie a tineretului 
și nu ezită să consulte cit mai 
multi delega/i cu privire la aceas
tă problemă. In grupul de lingă 
coloanele de marmură din stingă ii 
recunoști pe profesorii Eugen Chi- 
șoiu și Dancu Ion, pe activiștii Co
mitetului Central al Sindicatului 
Horst Klusch și Alexandru Cornea, 
pe actorii Niky Atanasiu din Bucu
rești și Jeni Petrescu din Reșifa, și 
pe Ion Petrovici, directorul Teatru
lui de stat din Petroșani. Artista

V. OCTAV

(Continuare în pag. 2)

Membri șl membri supleanți al Prezidiului nou ales. De la ettnga la dreapta: Gheorghe Badea, Ludovic Nagy, Emilia Mănac, Niky Atanasiu, 
losif Plischi, Ion Nistor, Ion Munteanu, lacob Farladanschi, Emil Boldan și Ion retii’șca. 1



Cuvîntul tovarășului
N1COLAE PASCU

membru îrt Prezidiul Consiliului Central al Sindicatelor

Cuvlntările la Congres sint urmărite cu viu interes.

Cuvîntul tovarășului
ATANASE JOJA

ministrul învățămîntului și Culturii
Consider că dezbaterile acestui 

congres deosebit de interesante și de 
sugestive vor trebui să constituie un 
material prețios pentru ministerul no
stru, un material care să fie studiat 
împreună cu conducerea sindicatului 
și din care să tragem concluziile ne
cesare pentru viitor.

Partidul și guvernul acordă o pre
țuire înaltă oamenilor de artă, oame
nilor de cultură și oamenilor de ști
ință, pentru că nu se poate con
strui socialismul fără participarea 
lor activă. Nu este suficient să con
struim baza materială. Pe această 
bază materială trebuie să ridicăm un 
om nou, capabil să ritînuiască această 
bază, capabil să fie un patriot înflă
cărat.

Partidul și guvernul au manifestat 
în felurite moduri prețuire pen
tru cadrele corpului didactic, pentru 
artiști, pentru oamenii din poligrafie.

Despre acest lucru a vorbit lim
pede raportul prezentat în fața con
gresului. In el s-au arătat transfor
mările fundamentale care s-au petre
cut în țara noastră în procesul con
struirii socialismului.

Dvs. știți cu toții că tirajele căr
ților au crescut considerabil, că față 
de trecut astăzi există o sete de citit, 
o sete de teatru, o sete de muzică. 
Masele cele mai largi doresc să se 
împărtășească din bunurile culturii'

Acest rezultat nu este întîmplător. 
El este efectul politicii clarvăzătoa
re a partidului și guvernului, el este 
efectul rodnicei dvs. activități în do
meniul artistic, în domeniul științific, 
în domeniul învățămîntului, în dorhe-

Trebuie să fiți prin urmare con- 
știenți că participați la o operă 
măreață, la o operă care creează omul 
nou, care creează un umanism nou — 
aș spune un umanism integral socia
list. Pentru că spre deosebire de uma
nismul elenic, spre deosebire de uma
nismul Renașterii, noul umanism de 
tip socialist cuprinde întreaga masă — 
și nu o minoritate — și se adresează 
nu unei singure facultăți a ființei 
noastre, ci tuturor facultăților noas
tre. constituind din ele un tot armo
nios.

Congresul a abordat numeroase pro
bleme. Acestor probleme nu le putem 
da un răspuns imediat — ar fi și te
merar. Va trebui ca, colectivul de 
conducere al ministerului să studieze 
împreună cu C.C. al Sindicatului, să 
tragă concluzii șj să treacă la rezol
varea lor în mod treptat și pe măsura 
posibilităților.

Considerăm dezbaterile dvs. ca o 
manifestare prețioasă, care va trebui 
luată neapărat în considerare amă
nunțit de către minister. Socotesc că 
membrii Congresului vor fi interesați 
să afle cum lucrează ministerul, care 
are nevoie să coordoneze activitatea 
pe plan cultural. Socotesc necesar să 
informez pe membrii Congresului asu
pra modului nostru de lucru. Acest mi
nister este deosebit de vast și are sec
toare multe care prezintă probleme 
foarte variate; de la învățămîntul su
perior și pînă la poligrafie este o dis
tanță ; atît poligrafia cît și învățămîn
tul superior au problemele lor specifi
ce, deopotrivă de interesante și im
portante. Conducerea ministerului a 
căutat să revalorizeze funcțiunile de 
director etc. Aceste cadre, ca și ajutoa
rele lor, trebuie să aplice concepția mi
nisterului, bazată pe directivele parti
dului și guvernului, și trebuie să poa
tă rezolva grabnic și eficace cererile, 
doleanțele masei activiștilor noștri. 
Colaborăm activ cu rectoratele institu
țiilor de învățămînt superior. In ce pri
vește controlul, mă adresez conducerii 
sindicatului și membrilor sindicatului. 
Cred că ei pot ajuta în cea mai mare 
măsură ministerul și pe titularul de
partamentului, senjnalînd abaterile sau 
acțiunile care li se par nejuste.

Trebuie să declar că atît eu cît și 
toți tovarășii din conducerea ministe
rului considerăm ea un ajute®, «rice

semnalare critică. Desigur că noi vom 
profita de aceste observații.

Cred că la congres și în ședințe 
sindicale ar trebui să se stimuleze 
discuția. Sindicatul trebuie să fie în a- 
ceastă privință un motor, să stimuleze 
gîndirea și discuția creatoare în pri
vința orientării învățămîntului și cul
turii.

In privința modului de întrebuințare 
a elementului tînăr, formarea lui. 
transformarea lui, sint o mulțime de 
probleme extrem de interesante, cărora 
sindicatul le poate aduce o contribu
ție foarte importantă. Cred că și asu
pra acestui aspect ar fi trebuit să stă
ruie discuția în acest Congres.

Atenția ministerului este îndreptată 
spre școala medie, pe care o prețuiește 
în mod deosebit și care este pivotul 
învățămîntului. Fără o școală medie 
bine orientață, fără o școală medie 
care să scoată bacalaureați buni, noi 
nu putem avea învățămînt superior 
bun. Cu ajutorul corpului nostru 
didactic din învățămîntul mediu care 
cuprinde multe elemente de mare dis
tincție intelectuală și științifică, cre
dem că vom realiza cu timpul acest 
deziderat.

■In ceea ce privește învățămîntul 
mediu, ministerul examinează pro
blema perfecționării cadrelor, în vede
rea înlocuirii actualului sistem de per
fecționare. In ceea ce privește califi
carea cadrelor de la clasele V—VII, 
noi studiem problema admiterii sub 
vîrsta de 40 ani.

O serie de probleme sînt în studiu 
și vor fi probabil rezolvate în sensul 
cererilor dumneavoastră.

Noi studiem problema stabilității 
csdrelor. Vrem să confirmăm corpului 
didactic stabilitate în funcțiile pe care 
le ocupă. Evident că aceasta nu se 
produce fără greutăți.

Ne propunem să ținem un contact 
strîns cu instituțiile noastre de învă
țămînt de toate gradele și cu instituțiile 
noastre de arte. Nu este just ca numai 
tovarășii să vină la centru. Aceasta va 
însemna într-un fel o absență din mi
nister. Consider însă — o absență fruc
tuoasă. Cu cît vor fi mai multe ase
menea absențe, cu atît vor fi rezultate 
mai bune.

Dăm mare importanță contactului cu 
membrii sindicatului. Pînă acum am 
luat contact cu profesorii din învăță- 
mîntui superior, pentru că la începutul 
anului aceasta era veriga la ordinea 
zilei. Din acest contact am învățat mul
te. Am să învăț multe dacă voi merge 
la Cluj, Iași, Timișoara, Brăila și dacă 
voi sta de vorbă cu profesorii din în
vățămîntul mediu șj elementar.

Ministerul învățămîntului și Culturii 
are un specific al său și.anume: tre
buie să influențeze activitatea ideolo
gică. Este deosebit de delicată această 
activitate și trebuie să găsești mijloa
cele convingătoare care să ridice pe 
om, și acest lucru nu se poate realiza 
imediat. Ministerul învățămîntului și 
Culturii trebuie să vegheze la aplica
rea justă a liniei partidului și guver
nului în instituțiile de învățămînt. 
Aceia care traduc în viață linia parti
dului și guvernului, aceia care reali
zează revoluția culturală nu sînt 
numai tovarășii din minister. Colecti
vul din minister îndrumează, conduce 
și ajută la aceasta.

Eu asigur Congresul că vom studia 
cu cea mai mare atenție materialele 
elaborate de el și vom ține cont de 
propunerile juste făcute de către tova
rășii care au luat cuvîntul.

Vă rog ca atunci cînd credeți că 
măsurile noastre nu sînt cele mai 
bune să ne atrageți atenția și noi vom 
analiza cu grijă problemele ridicate.

Dezbaterile la care am asistat au 
fost rodnice. Ele ne vor ajuta în 
munca noastră și vă asigur, în ceea ce 
privește Ministerul învățămîntului și 
Culturii, că vom fi fericiți să colabo
răm strîns cu noul Comitet Central și 
să realizăm împreună sarcinile trasate 
de partid și guvern.

(Text prescurtat)

Dați-mi voie Ca în nu-mele Consi
liului Central af Sindicatelor să aduc 
un călduros salut celui de-al IV-lea 
Congres al Sindicatului muncitorilor 
din învățămînt și cultură, primul 
congres care unește într-un singur 
sindicat pe lucrătorii din învățămînt 
și cultură, purtători ai cuvîntului 
partidului în masele largi ale po
porului nostru.

Lucrările acestui congres sînt ur
mărite cu atenție nu numai de către 
oamenii muncii din învățămînt și 
cultură, ci de către toți oamenii 
muncii din țara noastră. Interesul și 
atenția cu care este înconjurat acest 
congres, dorința unanimă ca lucră
rile lui să aibă deplin succes se da- 
toresc nu numai spiritului de unitate 
și solidaritate a tuturor oamenilor 
muncii din țara noastră în lupta co
mună pentru construirea socialismu
lui, ci și grijii cu care întregul po
por muncitor privește creșterea și e- 
ducarea schimbului nostru de mîine 
și dezvoltarea artei realist-socialiste 
în scopul înfăptuirii cu succes a sar
cinilor revoluției culturale.

In procesul luptei pe care o duce 
poporul nostru pentru construirea 
socialismului, oamenii muncii din 
învățămînt și cultură sînt alături de 
popor, sînt în mijlocul poporului șl 
ajută la desfășurarea acestei lupte. 
La chemarea partidului nostru, cu 
modestia și perseverența ce-i carac
terizează, oamenii muncii din învăță
mînt și cultură au dus o stăruitoare 
muncă pentru dezvoltarea culturală.

Dacă între cele două congrese se 
poate vorbi de lichidarea analfabe
tismului ca fenomen de masă, aceas
ta în mare parte se datorește mem
brilor sindicatului dumneavoastră.

Zeci de mii de lucrători din sindi
catul dumneavoastră desfășoară zi 
de zi o muncă susținută, în cadrul 
căminelor culturale, în casele 
cultură, în cadrul bibliotecilor, 
cadrul universităților populare. Este 
cunoscut aportul important pe 
membrii sindicatului dumneavoastră 
l-au adus șl-1 aduc și nu este nici 
un fel de îndoială că îl vor aduce și 
mai departe în procesul complex de 
socializare a agriculturii în țara 
noastră.

Pentru prima dată în țara noastră 
minoritățile naționale au căpătat e- 
galitate în drepturi în toate dome
niile. Astăzi există nenumărate școli 
în limba maternă a minorităților na
ționale, teatre, opere, școli supe
rioare. In rîndul naționalităților con
locuitoare se dezvoltă tot mai pu
ternic o literatură și artă la un ni
vel înalt, națională în formă și so
cialistă în conținut.

Succesele obținute de oamenii 
noștri de știință și cultură, de ar
tiști și muzicieni care au dus faima 
țării noastre peste hotare, ne-au um
plut inimile de adîncă mîndrie pa
triotică. Aceste succese ca și cele
lalte cuceriri și realizări demons
trează progresele uimitoare ale țării 
noastre în domeniul artei, științei și 
culturii. Toate acestea nu sînt întîm- 
plătoare. Ele se datoresc politicii 
juste a partidului și guvernului nos
tru față de oamenii de cultură și 
artă. In esență sarcina principală a 
Congresului a constat în studierea 
atentă a experienței acumulate în a- 
nii care s-au scurs de la Congresul 
al Ill-lea atît în ceea ce privește 
succesele, cît și în ceea ce privește 
greșelile și lipsurile existente, pen
tru că numai astfel se va putea 
populariza experiența pozitivă și 
trage învățăminte valoroase,

Ar trebui să apreciem activitatea 
organizațiilor din invățămînt în pri
mul rînd după criteriul dacă efortu
rile depuse de către activul sindical 
din școală, din raion, din regiune 
au dus sau nu la cuprinderea tutu
ror copiilor de vîrstă școlară în 
școală. Este necesar ca în direcția 
aceasta să fie activizați toți mem
brii sindicatului nostru din învăță
mînt care țînt deputați ai sfaturilor 
populare, pentru ca în cadrul sesiu
nilor acestora să ridice cu toată au
toritatea problema sprijinirii acțiunii 
de școlarizare.

O a doua problemă asupra căreia 
vreau să mă opresc este problema pro- 
movabilității. Membrii sindicatului ar 
fi trebuit să vină cu propuneri, cu 
soluții în vederea ridicării procen
tului de promovabilitate a elevilor.

Școala de 
pregătirea 
V-VII. Nu 
suficient de 
țele claselor 
dată în clasele I—IV.

Noi avem multe școli în care ca
drele didactice lucrează concomitent 
cu mai multe clase. Procesul de în
vățămînt în aceste școli se desfă
șoară în condiții specifice. Trebuie 
să spunem că aceste școli de obicei 
sînt la periferia atenției organelor 
Ministerului învățămîntului și Cul
turii, secțiilor de învățămînt și or
ganelor sindicale. Pînă acum noi 
nu am pus în mîinile cadrelor di
dactice care lucrează concomitent 
cu mai multe clase, un material me
todic de îndrumare și fără îndoială 
că în această situație absolvenții 
clasei a IV-a a acestor școli vin în 
clasa a V-a slab pregătiți.

Un al treilea factor care deter
mină rezultatele slabe în ce privește 
promovabilitatea este faptul că 
unele cadre didactice care predau la 
clasele V—VII nu au pregătirea co
respunzătoare. Este justificată criti
ca adusă de la această tribună Co
mitetului Central al S.M.I.C., Minis
terului învățămîntului și Culturii 
în ce privește ajutorul slab dat a- 
cestor cadre didactice.

O altă cauză o constituie insufi
cienta înzestrare a unor școli cu 
material didactic.

De asemenea, această situație se 
datorește și faptului că Comitetul 
Central al S.M I.C. și Prezidiul nu 
au dat atenție studierii și îmbunătă
țirii activității organelor sindicale 
din școlile de 7 ani.

Cadrele didactice au adus o con
tribuție importantă la transformarea 
socialistă a agriculturii. Cîțiva to
varăși au arătat unele metode folo
site în această direcție, cum ar fi 
munca de lămurire de la om la om, 
includerea în repertoriul formațiilor 
artistice ale căminelor culturale a 
problemelor transformării socialiste 
a agriculturii și altele. Munca a-

dez-

pre- 
poli- 
cul-

de 
în

care

patru ani are lipsuri în 
elevilor pentru clasele 
există încă o corelație 
științifică între cerin- 

V—VII și pregătirea

ceasta a învățătorilor și profesori-' 
lor pentru victoria noii orînduiri so
ciale la sate are o importanța deo
sebit de mare. Noul C.C. a! Sindi
catului va trebui să depună toate e- 
forturile pentru răspîndirea expe
rienței înaintate în acest domeniu, 
să stimuleze pe cei care au obținut 
rezultate bune.

De mare importanță pentru 
voltarea învățămîntului nostru 
pentru lichidarea insuficientei 
gătiri practice a elevilor, este 
tehnizarea învățămîntului de 
tură generală.

Cele 150 școli experimentale ale 
Ministerului învățămîntului și Cul
turii, îmbunătățirea planului de în
vățămînt Și =-* —J-------  —
practice pe 
în ateliere, 
rea lucrului 
se numără 
prinse pînă acum pe această linie. 
Merită subliniate în mod deosebit 
realizările ce se obțin datorită en
tuziasmului și inițiativei locale a 
conducerilor și organizațiilor sindi
cale. Ceferiștii clujeni au amenajat 
atelierele școlii nr. 2 din Cluj pe 
care o patronează și le-au dotat cu 
scule și mașini în valoare de 300.000 
lei.

Congresul al Il-lea al P.M.R. și 
Plenara C.C.S. din ianuarie 1956 au 
subliniat în mod deosebit actuali
tatea acestei probleme. Totuși intro
ducerea elementelor de politehniza- 
re în învățămînt, față de posibilită
țile existente, progresează prea în
cet. Institutul de științe pedagogice, 
Revista de pedagogie nu manifestă 
suficient interes pentru generaliza
rea experienței pozitive în acest do
meniu. Se puteau obține mai multe 
și mai bune rezultate dacă organele 
sindicale din școli ar fi cerut mai 
insistent sprijinul organelor sindi
cale din întreprinderi, șantiere, 
S.M.T., G.A.S., dacă ar fi fost mai 
bine folosit sistemul patronării șco
lilor de către întreprinderi în spri
jinul nolitehnizării învățămîntului; 
mai ales în direcția asigurării bazei 
materiale necesare și a realizării de 
excursii.

Congresul trebuie să pună ca sar
cină în fața tuturor organelor sindi
cale din învățămînt să stabilească 
legături și să colaboreze strîns cu 
organele sindicale din întreprinderi, 
mai ales în problema asigurării ba
zei materiale necesară politehnizării.

Congresul s-a oprit asupra unora 
din problemele educării tinerei ge
nerații, care au o mare importanță 
socială. Organele sindicale vor tre
bui să dea un sprijin mai susținut or
ganizațiilor de U.T.M. pentru ca 
acestea să se achite mai bine de sar
cina educării tineretului nostru.

Deosebit de important este rolul 
educativ al colectivelor pedagogice.

Avem nevoie în școlile noastre de 
puternice colective de elevi și stu- 
denți, colective care să exercite o 
influență pozitivă puternică asupra 
opiniei acestora. Pentru aceasta este 
necesar să avem mai întîi colective 
închegate de cadre didactice. Atenția 
organelor noastre sindicale trebuie 
să fie îndreptată în primul rînd în 
privința sudării colectivelor noastre 
de educatori.

Știți că la noi sînt multe familii 
în care ambii părinți lucrează în 
producție sau în instituții și care nu 
pot să se ocupe de educarea copiilor 
lor decît în mică măsură. Organele 
sindicale trebuie să acorde o atenție 
deosebită educării acestor copii, de
oarece ei formează generația de mîi- 
ne a clasei muncitoare. Mijloace pen
tru aceasta există.

O problemă deosebit de importantă 
asupra căreia trebuie să ne îndrep
tăm atenția, o constituie evitarea su
praîncărcării elevilor și studenților. 
Trebuie spus că această cerință nu 
este respectată în multe școli și fa
cultăți. Organele noastre sindicale 
sînt chemate ca să ia poziție față de 
problema supraîncărcării elevilor, să 
asigure cu toată hotărîrea respecta- ■ 
rea timpului liber al elevilor și stu
denților.

Problemele perfecționării cadrelor 
didactice au fost dezbătute și în ra
port și de către tovarășii care au 

informez

introducerea lucrărilor 
parcelele experimentale, 
întreprinderi, introduce- 
manual la clasele I—IV 
printre acțiunile între-

luat cuvîntul. Vreau sa
Congresul că Ministerul Invățămîn- 
tului și Culturii împreună cu Comi
tetul Central al S.M.I.C. studiază în 
prezent o serie întreagă de măsuri 
menite să îmbunătățească sistemul 
de perfecționare a cadrelor didactice. 
Cred că trebuie făcută o legătură 
foarte strînsă între sistemul de per
fecționare, de pe o parte, și sistemul 
de salarizare șî de avansare a tutu
ror cadrelor noastre didactice, pe de 
altă parte.

Grija pentru copii și tineret, pentru 
educarea lor, este o cauză a întregu
lui popor. Prin-tr-o intensă propagan
dă pedagogică în rîndul părinților 
și al întregii populații, trebuie să se 
formeze o opinie generală favora
bilă acestei probleme deosebit de im
portante, educarea comunistă a 
schimbului nostru de mîine.

Organele sindicale din învățămîn
tul superior au obținut unele rezul
tate în muncă în această perioadă. 
Au fost încercări reușite de a se a- 
propia de problemele de conținut spe
cifice institutelor de învățămînt supe
rior la Institutul pedagogic - Bucu- 

Colyai“-Cluj.

nilor muncii revin teatrului, 
tografului, radioului.

Dar in aceste sectoare mai avem 
încă multe de făcut. Fără îndoială 
că rezultatele obținute de la Con
gresul al Ill-lea și pînă acum sînt 
importante. A fost arătată cinstirea 
de care se bucură arta noastră în 
țară și peste hotare, au fost arătate 
progresele în alcătuirea repertoriilor 
a emisiunilor de radio, ale cinema
tografiei și multe alte fapte îmbu
curătoare, care ridică prestigiul lu
crătorilor din acește sectoare în fața 
poporului nostru muncitori Trebuie 
însă să ne concentrăm atenția asu
pra problemelor nerezolvate, asupra 
perspectivelor. Se impune continua
rea efortului pentru îmbunătățirea 
repertoriului și a calității artistice 
a spectacolelor. Este greșită tendința 
unor teatre de a îmbogăți repertoriul 
cu unele piese al căror conținut sa
tisface gustul mic-burghez al unor 
spectatori, sau servesc unor regizori 
sau actori preferați (exemplul Tea
trelor de Stat Bacău, Brăila, Pitești) 
și nu plecînd de la misiunea înaltă 
a teatrului de a ajuta oamenii de as
tăzi să înțeleagă linia politică a par
tidului nostru și să-i mobilizeze pen
tru a lua parte activă la eforturile 
generale ale poporului muncitor.

In continuare vorbitorul a arătat 
că teatrul trebuie să fie cu adevărat 
o tribună de propagandă a concep
țiilor epocii noastre socialiste, să-și 
aducă partea de contribuție la culti
varea sentimentului patriotic interna
ționalist, la călirea morală a oame
nilor noi, la sudarea colectivelor în 
lupta comună cu greutățile. Oamenii 
muncii din teatru pot și trebuie să 
sprijine mai activ și mai entuziast 
dezvoltarea mișcării artistice de a- 
matori, creșterea talentelor din po
por. considerînd aceasta drept o da
torie cetățenească de onoare.

Apoi vorbitorul s-a oprit asupra 
unor deficiențe existente în ceea ce 
privește creșterea cadrelor tinere de 
actori și stabilirea distribuțiilor, ară- 
tînd că în- timp ce unelte teatre au 
actori pe care nu-i folosesc stagiuni 
întregi, alte teatre duc lipsă de ac
tori.

Pe bună dreptate Congresul a a- 
preciat efortul depus de muncitorii 
din întreprinderile poligrafice, presă, • 
edituri și difuzarea cărții.

Este un lucru bun că în întreprin
derile poligrafice sînt fruntași în 
producție un număr așa de mare (17 
la sută din totalul muncitorilor și 
tehnicienilor). Din păcate însă, efec
tul economic al raționalizărilor este 
de multe ori foarte redus. S-a arătat 
că în timp ce economiile ajung la 
360.000 lei, premiile se ridică la 
98.000 lei, din cauză că inovațiile va
loroase nu sînt introduse în practica 
de ftiașă. Aceasta înseamnă că și în 
organizarea și conducerea întrecerii 
socialiste există încă destule lipsuri. 
Se vede că esențialul întrecerii or
ganizarea ajutorului reciproc, adu
cerea “celor ramași în urmă la nivelul 
mediu al fruntașilor, este neglijat. 
Trebuie ca organele sindicale să rea
lizeze^ introducerea experienței înain
tate în activitatea tuturor muncito
rilor, să-i ridice pe aceștia la nivelul 
fruntașilor.

Indicațiile principale date de ple
nara C.C.S. din ianuarie ‘1957 pri
vind organizarea consfătuirilor de 
producție se referă și la Sindicatul 
muncitorilor din învățămînt și cul
tură. Desigur că în aplicarea și per
fecționarea acestor indicații este ne
cesar să se țină seamă de condițiile 
specifice ale fiecărui sindicat, de ex
periența proprie a fiecărui colectiv 
de muncă. După cît rezultă din ra
port și din discuțiile purtate la acest 
Congres, consfătuirile de producție 
au fost folosite atît în învățămînt 
cît și în unitățile de teatru. Mai 
bune rezultate au dat consfătuirile 
de producție în întreprinderile poli
grafice,, unde calitatea lor s-a ridi
cat mai ales în perioada de experi
mentare a măsurilor de îmbunătățire 
a sistemului de salarizare și normare 
a muncii. în învățămînt și artă mai- 
ales, consfătuirile de producție încă 
nu și-au găsit un loc bine definit, 
așa ca în celelalte ramuri de produc
ție. Nu este clar în ce constă conți
nutul lor, prin ce se deosebesc de 
consiliile pedagogice, comisiile de 
specialități în învățămîntul de cul
tură generală, ședințele de catedră 
în învățămîntul superior și consiliile 
artistice și de creație în instituțiile 
de artă. Aceasta este o problemă 
foarte acută în momentul de față 
și Congresul are datoria să orienteze

acad.

cinema

In țața standului de cărți din incinta Ateneului, l-am suprins pe tov. 
Iorgu IordanIordan

- ■ -?1în rîndul părinților

rești, Universitatea ~_j.
Totuși veriga cea mai slabă a muncii 
sindicatului se pare a fi învățămîn
tul superior. Organele sindicale ră- 
mîn încă la periferia vieții din aceste 
unități. Nu s-au ocupat decît foarte 
slab de traducerea justă în viață a 
Hotărîrii Consiliului de Miniștri și 
C.C. al P.M.R. cu privire la îmbu
nătățirea învățămîntului superior, nu 
au căutat să găsească cele mai po
trivite forme pentru mobilizarea ca
drelor didactice să ajute asociațiile 
studențești în educarea patriotică a 
studenților.

Noul Comitet Central trebuie să-și 
concentreze atenția ca la noile ale
geri să fie promovați în fruntea or
ganelor sindicale din învățămîntul 
superior cadre bine pregătite politic 
și profesional, cu dragoste pentru ac
tivitatea sindicală, cu inițiativă în 
rezolvarea problemelor.

Sarcini serioase și de mare răspun 
dere în educarea comunistă a oame

organele sindicale în soluționarea ei.
Pentru clarificarea acestor proble

me socotim că este necesar ca Pre
zidiul noului Corni let Cc-ntrai al Sin
dicatului. împreună cu Colegiul 
M.I.C., 'să experimenteze pe o anu
mită perioadă, în cîteva școli de 7 
ani și medii din mediul orășenesc și 
sătesc, în cîteva instituții de învă
țămînt superior și instituții de artă, 
modalitatea lichidării paralelismului 
existent între consfătuirile de pro
ducție și formele de activitate ale 
conducerii administrative în proble
mele profesionale și să definească 
mai preois conținutul consfătuirilor 
de producție. Rezultatul obținut în 
urma acestui studiu să fie pus în 
discuția unei ședințe comune a Pre
zidiului și Colegiului M.I.C. și con
cretizat printr-o scrisoare comună 
care să servească drept Îndrumar în 
munca de viitor.

Pornind de la ideea că membrii 
Sindicatului muncitorilor din învă
țămînt și Cultură,, prin natura mun
cii ior, sînt oameni care răspîndesc 
știința și cultura și fac educație ma
selor, activitatea cultural-educativă 
în rîndul acestora este o chestiune 
deosebit de importantă. Nu poți să 
propagi cultura dacă tu însuți nu 
ești cult. Iar cultura nu se capătă 
numai în școală, ci printf-un studiu 
îndelungat și perseverent asupra 
multiplelor aspecte ale artei Și lite
raturii, ale politicii și ideologiei. In 
activitatea cadrelor didactice, a oa
menilor de știință și de artă, mai 
mult ca oriunde, problema educației 
socialiste, a cunoașterii învățăturii 
marxist-leniniste se pune cu o deo
sebită tărie.

In perioada dintre cele două con
grese, s-au obținut succese însem
nate pe acest tărîm. Au fost orga
nizate 'cercuri de învățămînt politic 
perftru'învățători și profesori, s-au 
ținut conferințe cu caracter de infor
mare asup‘ra evenimentelor impor
tante de politică internă și externă. 
Aceste preocupări sînt însă departe 
de a ne face să apreciem că C.C. 
a] Sindicatului a epuizat formele și 
mijloacele de ajutorare a membrilor 
de sindîdat în ridicarea nivelului lor 
politic și ideologic.

_ Desfășurarea propagandei cunoș
tințelor științifice în rîndul maselor 
populare, pentru combaterea misticis
mului șî superstițiilor, nu s-a ridi
cat încă la înălțimea sarcinilor.

Deosebit de importantă trebuie să 
fie preocuparea organelor noastre 
sindicale în ce privește educația pa
triotică a membrilor noștri de sin
dicat.

„Gazeta învățămîntului", care 
adresează unui număr mare 
membri ai sindicatului, îi ajută 
mod insuficient și nesatisfăcător 
problemele educației patriotice.

Noul Comitet Central trebuie să-și 
propună organizarea temeinică și 
judicioasă a unor forme superi
oare de învățămînt politic, în 
măsură de a îndruma cadrele 
didactice, oamenii de artă cu prin
cipalele cunoștințe politice și ideo
logice, capabile să ridice calitatea 
procesului de învățămînt și nivelul 
artistic al creației.

Aici au fost făcute propuneri inte
resante privind îmbunătățirea con1 
dițiilor materiale ale membrilor Sin
dicatului învățămînt și cultură, iz- 
vorîte din necesitățile terenului. 
Congresul nu poate să nu le ia în 
considerare. Măsuri ca mărirea sa
lariilor cadrelor didactice și a unei 
părți a lucrătorilor din teatru au 
făcut ca nivelul de trai al muncito
rilor din învățămînt și cultură să 
crească continuu.

C.C. al Sindicatului învățămînt și 
cultură — a continuat vorbitorul — 
va trebui să lupte'cu hotărîre împo
triva tendințelor unor conducători de

se 
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,11 n grupul de lingă coloanele de marmură din stingă ti recunoști pe pro
fesorii Eugen Chișoiu și Dancu Ion, pe activiștii Comitetului Central al Sin
dicatului Horst Klusch și Alexandru Cornea, pe actorii Niky Atanasiu din 
bucurești și JenT Petrescu din Reșița și pe Ion Petrovici, directorul Teatru
lui de stat din Petroșani"t

întreprinderi și instituții care 
respectă timpul legal de lucrurespectă timpul legal de lucru pen
tru lucrătorii din librării și oamenii 
muncii din artă, și să militeze,pentru 
ca concediile .legale de odihna pen
tru cadrele didactice să fie respec
tate.

Mulți delegați au subliniat îmbu
nătățirea formei organizatorice a 
sindicatului. In ultimii ani s-au ob
ținut rezultate pozitive in ce privește 
simplificarea structurii organiza
torice și îmbunătățirea stilului de 
muncă.

Pentru a se putea înfăptui o con
ducere corespunzătoare a activității 
sind.cale din învățămînt și cultură
— a arătat în continuare vorbitorul
— și pentru a se putea sintetiza ex
periența pozitivă a organizațiilor 
și organelor sindicale, trebuie res- 
peclaie de către toate organele sin
dicale toate indicațiile partidului 
privitoare la principiul conducerii 
colective și respectării democrației 
muncitorești.

Plenarele Comitetului Central al 
Sindicatului să fie convocate cu re
gularitate, să se pună în discuția lor 
cele mai importante probleme ale 
activității sindicale 'și să se ia hotă- 
rîrl concrete care să ducă la îmbu
nătățirea Continuă a muncii. La fie
care plenară menîbni Comitetului 
Central să fie informați cu privire 
la aplicarea hotărîrilor plenarei an
terioare.

O atenție deosebită trebuie acor
dată muncii cu activul obștesc pen
tru că numai cu ajutorul lui se poa
te duce cu adevărat o activitate de 
masă.

NoUl Comitet Central va trebui 
să fi© mai exigent față de activita
tea organelor sindicale, să le facă 
să simtă răspunderea pentru man
datul încredințat ; să-și concentreze 
mai mult atenția peritru îmbunătă
țirea muncii aparatului său centrai; 
să lupte pentru întărirea pe toate 
căile a democrației muncitorești și 
a disciplinei sindicale, disciplină 
care presupune îndeplinirea cu 
promptitudine a sarcinilor.

S-a vorbit despre relațiile existente 
între Comitetul Central al S.M.I.C. 
și conducerea Ministerului Invăță- 
mîntului și Culturii. Aceste relații 
s-au îmbunătățit în ultimul timp, 
dar ele trebuie încă îmbunătățite.

Colaborarea între organele sindi
cale și cele administrative trebuie în
tărită pe toate căile. Esența acestei 
colaborări rezidă în faptul că între 
aceste organe nu pot exista contra
dicții antagoniste, deoarece cu toții 
urmărim același scop : construirea 
socialismului în patria noastră. Dar 
aceasta este o colaborare principială: 
organele sindicale trebuie să ia ati
tudine împotriva acelor conducători 
care calcă legile, care nu au metode 
juste de conducere, care nu țin sea
ma de părerea maselor.

întărirea legăturilor cu masele, 
respectarea democrației muncitorești, 
organizarea adunărilor generale și 
crearea condițiilor reale pentru în
făptuirea controlului de jos și dez
voltării criticii maselor trebuie să 
constituie esențialul în munca orga
nizatorică a sindicatului.

★
Prezidiul Consiliului Central al 

Sindicatelor își exprimă convingerea 
că noul Comitet Central al Sindica
tului, toate organele și organizațiile 
sindicale din cadrul învățămîntului, 
artei și poligrafiei vor' lupta cu toată 
hotărîrea pentru aplicarea cu succes 
în viață a sarcinilor care le stau în 
față, astfel îneît să aducă o contri- 
buție tot mai mare în lupta întregu- 
lui nostru popor, condus de încerca- 
tul nostru partid, pentru construirea 
socialismului, pentru fericirea tutu
ror celor ce muncesc în scumpa noa
stră patrie.

(Text prescurtat)

G î n d u r i
la Congres

(Urmare din pag. 1)

reșițeană vrea să afle părerile celor 
care au văzut spectacolele date de 
teatrul ei, în special părerile peda
gogilor, și vorbește îndelung cu ei 
despre sarcinile care revin școlii în 
educarea viitoarei generafii de ar
tiști și spectatori, despre necesita
tea de a avea mai multă grijă pen
tru conținutul educativ al specta
colelor.

încă sub impresia celor spuse în 
said, tov. Ion Petrovici comentează 
repertoriul Teatrului din Petroșani 
și împărtășește metodele folosite de 
acesta pentru utilizarea tuturor ca
drelor. Conversația este din ce în 
ce mai însuflețită. Frazele se între
taie, se întrerup, căutîndu-și întîie- 
tatea.

Toți au avut cite ceva de învățat 
de la acest Congres. Dar deasupra 
tuturor învățămintelor pe care fie
care le-a tras pentru activitatea sa 
proprie s-a impus cu tărie o idee : 
aceea cd unitatea și colaborarea 
dintre pedagogi, artiști, muncitorii 
din presă și poligrafie constituie o 
forță capabilă sd asigure succese 
nebănuite în marea operă de edu
care a poporului.



DISCUȚII LA RAPORTUL DE ACTIVITATE
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Cuvîntul
Iov. Troian Nicolau

Timișoara

După ce a arătat o serie de reali
zări obținute de instituțiile de artă si 
cultură din Timișoara, vorbitorul s-a 
oprit asupra colaborării ce s-a stator
nicit intre aceste ins'titdtil si sfiitul 
popular, precum și asupra roadelor- 
obținute de pe urma ei.

Totuși — a arătat el în continuării 
— de la această frumoasă colaborări' 
face excepție Opera de Stai. Director 
rul Brovseanu ia hotărtrl de unul 
singur, fără să se consulte cu comi
tetul de partid șl cu comitetul de 
instituție, din care cauză de multe 
ori trebuie să se revină asupra ace
stor hotăriri.

Anul acesta se împlinesc 10 ani de 
la înființarea Operei noastre de Stat 
și a Filarmonicii de Stat și 50 de ani 
de la înființarea Scolii speciale de 
muzică. Noi vom sărbători aceste e- 
venimente cu toată însuflețirea, ele 
constituind pentru noi un îndemn în 
intensificarea muncii. Si tot cu acest 
prilej vom intensifica schimburile de 
experiență atît în tară cit și în străi
nătate.

Cuvîntul 
tov. lorgu Iordan 

București

îmi amintesc fără să vreau de o 
adunare asemănătoare cu aceasta, de 
acum aproape 25 de ani — Congre
sul profesorilor din învătămîntul se
cundar, din 1933. Adunarea de atunci 
semăna cu aceasta numai într-o pri
vință : și atunci s-au discutat unele 
probleme sindicale, deoarece masa 
profesorilor secundari lupta pentru 
înființarea unui sindicat al ei. în
colo, însă, nu există nici un fel de 
asemănare. Mai ales nu există ase
mănare între atmosfera care domina 
atunci în țara noastră ți atmosfera 
de azi din Republica Populară Ro- 
mînă. Atunci profesorii au fost împie
dicați să-și întemeieze sindicatul. Con
ducerea Asociației lor era un instru
ment al stăpînirii reacționare.

In continuare, acad. prof. lorgu 
Iordan s-a oprit în special asupra 
unor probleme legate de preocupările

comitetului de instituție de la Aca
demia R.P.R

In primul rînd — a arătat vorbito
rul — trebuie să fac constatarea că în 
ultimii ani comitetul de instituție al 
Academiei R.P.R. a lucrat mai bine. 
In actuala formă organziatorica a 
comitetului de instituție de Ia 
Academie există unele anomalii. 
Este vorba de 5 institute im
portante ale Academiei, care în loc 
să țină de sindicatul nostru, țin de 
alte sindicate, De pildă, Institutul de 
Cercetări SLaonomice ține de Sindica
tul muncitorilor din agricultură și 
silvicultură, iar Institutele de Endo
crinologie, Neurologie, Fiziologie și 
Inframicrobiologie țin de Sindicatul 
muncitorilor sanitari. Nu văd țî nu 
vede nimeni din comitetul nostru de 
Instituție rațiunea acestei stări de lu
cruri. Am intervenit în mai multe rîn- 
duri pentru înlăturarea anomaliilor 
existente, dar n-am izbutit. Sperăm că 
noul Comitet Central care va fi ales 
va satisface această dorință ce cores
punde unei necesități și unei logici 
asupra căreia nu este nevoie să mă 
mai opresc.

In ce privește sprijinul pe care Pre- 
zidiul Comitetului Central al Sindi
catului muncitorilor din învățămint și 
cultură ar fi trebuit să-l acorde comi
tetului de instituție al Academiei, 
vreau să arăt aici că el a fost destui 
de slab simțit.

In sfîrșit ar fi necesar să avem 
sprijinul conducerii sindicatului nos 
tru pentru organizarea unei case de 
recreație în sensul larg al termenului, 
pentru colaboratorii Academiei R.P.R.

Vorbitorul s-a referit apoi la o serie 
de probleme legate de odihna mem
brilor de sindicat de la Academie.

gret trebuie să arăt In fata dvs. că a 
treia oară nu am mai putui veni, 
pentru că noi nu avem încă un re
pertoriu bogat. Rugăm să fim spriji
niți mai mult pentru îmbogățirea re
pertoriului in limba maternă.

Mă angajez în fata congresului, în 
numele întregii naționalități tătare 
din regiunea Constanta, ca să tradu
cem in viată hotărlrile care se vor 
lua aici.

Cuvîntul
tov. Emil Boldan

București
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Cuvîntul 
tov. Mamut Ecrem 

Medgidia

Aduc congresului salutul tuturor 
muncitorilor din tnvătămtnt romîni, 
turci, tătari fi de alte naționalități 
ce conlocuiesc în raionul Medgidia.

Vorbitoarea a amintit apoi de lipsa 
unor manuale școlare in limbile mi
norităților naționale. Apoi ea a spus: 
In ce privește munca culturală, am 
ajuns ia. București cu echipa tătară 
din comuna mea de două ori. Cu re

Vorbitorul a început prin a prezen
ta o serie de realizări din invătămin- 
tul mediu și superior, venind totoda
tă cu propuneri pentru remedierea 
unor lipsuri. Subliniază apoi aspectul 
pozitiv al noului sistem de normare 
în învătămîntul superior, care va 
aduce, incontestabil, o îmbunătățire 
substanțială a acestui Invătămint.

Unii profesori, insă — a spus vor
bitorul — apreciază că se pot acliila 
de sarcini limitlndu-se doar la pre
darea lecțiilor, la tinerea cursurilor și 
seminariilor. Ei uită că mai au o 
sarcină — și anume, aceea a educă
rii studenților. Ei au sarcina de a 
forma conștiința cetățenească și pa
triotică a studenților, de a le cultiva 
cele mai nobile vlrtUtl ale unul om 
luminat, luptător pentru progresul 
patriei, pentru înaintarea noastră 
victorioasă pe drumul socialismului.

După apariția Hotărlrti cu privire 
la îmbunătățirea muncii politice în 
riadul studenților, unele organizații 
sindicale din învătămîntul superior au 
socotit că sînt scutite de a se mal 
ocupa de studenfi. Or. în calitate de 
cadre didactice, avem și datoria să- 
ne ocupăm de educarea studenților. 
Ar fi bine ca și C.C al U.T.M. și 
Consiliul Uniunii asociațiilor studen
ților din R.P.R. să dea o măi mare 
atenție muncii cu studenții în proble
mele de educație; se cere mai multă 
combativitate din partea utemiștilor 
în fata fenomenelor negative din rtn- 
durile studentlmil; este necesară for
marea unei ..opinii publice" la ute- 
miști, a unei opoziții promote din 
partea lor. spontane, fată de rarele, 
din fericire, cazuri de manifestări ne. 
gative din partea unora dintre stu- 
denfi.

Tov. Boldan a subliniat apoi nece
sitatea ca ministerul să arate o gri
fă mai mare fată de încadrarea per

sonalului didactic din instituțiile de 
invătămint superior care slnt regru
pate in unităfi mari.

Referindu-se apoi la colaborarea 
dintre C.C. al Sindicatului și Minis
terul Invățămintului și Culturii, el a 
spus:

Socotesc că este necesar să se trea
că la o colaborare mal activă intre 
Comitetul Central al Sindicatului 
muncitorilor din invătămint și cultură 
șl conducerea ministerului. Nu insă o 
colaborare formală, sporadică, ci una 
continuă, care să meargă de la elabo
rarea materialelor pînă la definitiva 
rea lor.

in această privință am să dau un 
exemplu: este vorba de elaborarea
materialului pentru îmbunătăti'ea 
condițiilor de muncă șl viată ale ca
drelor didactice din unele, regiuni: In- 
timplător m-am aflat la tov. preșe
dinte al C.C. al Sindicatului ci nd i-a 
parvenit acest material pata confec
ționai de minister, semnat de secre
tarul general, tW. Ploeștcanu — mate
rial care trebuia să primească și semnă
tura tov președinte. Nu așa trebuie 
să arate o colaborare serioasă. Ma
terialul respectiv trebuia Cunoscut din 
vreme de Comitetul nostru Central 
pentru ca intr-adevăr să iasă ceva 
bun din colaborarea celor două foruri 
care cunosc situația de pe teren.

Recomandăm Comitetului Central 
care va fi ales în cadrul congresului 
nostru și conducerii Ministerului Învă
tămîntului șl Culturii să ia și în a- 

ceastă privință exemplu de la orga
nele sindicale și administrative din 
Uniunea Sovietică.

Cuvîntul 
tov. L. Sturza-Bulandra

București

Față de călduroasa primire cu 
care a fost subliniată anunțarea par
ticipării mele la acest Congres al în- 
vățămîntului, al culturii, al poligra
fiei un elan nestăpînit mă face să 
amintesc aici o mare Înfăptuire care 
a luat naștere de pe urma inițiati
vei Ministerului Invățămintului și 
Culturii și a Sindicatului și anume: 
Asociația artiștilor dramatici, lirici 
și coregrafici din țara noastră.

Pînă acum scriitorii aveau casa 
lor, artiștii plastici aveau casa lor, 
pe cind noi, artiștii dramatici, lirici 
și coregrafici nu aveam un sediu 
unde să ne întilnlm, să ne schimbăm 
părerile, să facem conferințe, să a- 
vem biblioteci și să primim oaspeți 
străini.

Cind am aflat că ministerul vrea 
să înființeze această asociație, mi 
s-a părut că este un vis și că nu se 
va putea realiza

Dar nu numai că s-a realizat, însă 
am căpătat o clădire frumoasă și 
pot să vă comunic că avem și tot 
sprijinul financiar necesar activită. 
ții, care va începe într-un termen 
foarte scurt.

Bucuria provocată de acțastă 
realizare m-a făcut să vin să vă 
vorbesc cu tot entuziasmul, cu toa
tă căldura pe care și dvs., ce) ce sîn- 
teți aici, oameni de cultură, sînt si- 
sigură că o împărtășiți.

A fost de ajuns să se publice pro
iectarea Asociației artiștilor drama
tici, lirici și coregrafici ta să pri
mim telegrame de felicitare șl pro
puneri de colaborare din Cehoslova
cia, din Polonia și din alte țări.

Vedeți, tovarăși, cit de importan
tă este această asociație și cit de 
mult trebuie să mulțumim și sindi
catului care ne-a sprijinit, care va 
participa zilnic, cu care vom merge 
mină în mînă în opera de culturali
zare.

De aceea, deși nu mai am vîrsta 
elanurilor entuziaste, eu nu m-am 
putut abține să vă împărtășesc 
marea bucurie pe care ne-a făcut-o 
partidul, prin ministerul și sindica
tul nostru.

Atîta am avut să vă spun și v-am 
spus din toată inima.

Cuvîntul 
tov. Al. Popovlci 

București

După ce trece în revistă unele suc
cese ale Riadioteleviziunii, vorbitorul 
spune :

Aș vrea să arăt și eu unele slăbi 
ciuni ale Comitetului Centrai al Sindi 
catului. în primul rînd nu s-a vorbit 
nimic despre metodele pe care el le-a 
folosit in activitatea sa organizatori
că. Unii membri ai comitetului s.au 
făcut simțiți pre,a inutili pe teren. 
Munca colectivă a lăsat mult 
de donlt și acest lucru s-a răs- 
frînt asupra muncii comitetelor de 
Instituție. Tovarășii din C.C. n-au pă
truns jos. pînă la grupele sin
dicale, ca să analizeze activitatea a- 
colo unde era nevoie. De asemenea, 
legătura între Comitetul Central și co 
mitetele de instituție a fost sporadica, 
îndrumarea comisiilor pe probleme a 
fost insuficientă. Nu s-au organizat 
schimburi de experiență pentru extin
derea metodelor bune de muncă.

Noul Comitet Central trebuie să aibă 
în vedere aceste lipsuri și să treacă 
la o muncă organizatorică mai susți
nută.

Fac o propunere-: să se instituie un 
steag de fruntaș pentru instituțiile 
de arlă și el să fie acordat acelor 
instituții de artă care dau cel mai 
bun spectacol, au cel mal bun re
pertoriu de teatru, film, muzică etc. 
în felul acesta va exista un stimu
lent pentru a se asigura spectacole 
la un nivel cît mai înalt.

Cuvîntul
tov. Vladimir Vlaico 

Timișoara

limba germană și unul în limba 
slrbd. De asemenea apar in limbile 
romînă, maghiară, germană și slr- 
bă reviste literare, precum șl 0 re
vistă studențească. Toate aceste pu
blicații s-au străduit și, in parte, au 
reușit să descopere și să populari
zeze inițiativele, metodele înaintate 
de muncă, tot ceea ce este-, folositor 
construcjiei socialismului.

Ele au luat, de asemenea, atitudi
ne împotriva a ceea ce frinează acti. 
vitatea creatoare a oamenilor mun
cii, demascînd și supuntnd judecății 
opiniei publice pe birocrafi, chiulan
gii, hoți și delapidatori.

Desigur, in munca .lucrătorilor 
din presa regiunii noastre mai slnt 
și unele lipsuri și greutăți. Nu sin- 
tem îndeajuns de consecvenți în ur
mărirea rezultatelor, încă nu reușim 
să folosim toată capacitatea noas
tră de influențare a maselor, multe 
materiale publicate de noi nu sfiit 
Întotdeauna îndeajuns de eficace, 
nivelul materialelor noastre nu este 
întotdeauna satisfăcător, ceea ce 
scade din puterea lor de convingere.

Cauzele lipsurilor, presei din regi
unea Timișoara trebuie căutate mai 
ales in nivelul ideologic și politic 
scăzut al unor lucrători din presă, 
în slaba lor calificare profesională.

In continuare, vorbitorul s-a ocu
pat de problema ridicării nivelului 
ideologic și profesional al ziariști
lor din regiunea Timișoara, de pro
blema cadrelor tipografice etc.

In încheiere tov. Vlaico a spus 
că ziariștii din regiunea Timișoara 
se vor strădui să muncească tot mal 
bine pentru ridicarea calității ziare
lor, pentru a răspunde cu cinsti 
sarcinilor pe care partidul, guver
nul și poporul le-au pus In fața lor.

(Urmare din pag /)

REZOLUȚIA CONGRESULUI
b) Congresul obligă Comitetul Central al Sindica

tului să propună Ministerului Invățămintului și 
Culturii ca, împreună, să analizeze munca direcției 
invățămintului artistic, sprijinind-o în realizarea im
portantelor sarcini ce-l revin în formarea viitoarelor 
cadre artistice.

12. Comitetul Central al Sindicatului și comitetele 
de întreprindere și de instituție au obligația să stu
dieze și să dezvolte experiența pozitivă acumulată 
pînă în prezent in organizarea și conducerea întrece
rii socialiste, în transmiterea experienței fruntașilor 
în producție în scopul ridicării tuturor muncitorilor 

ale fruntașilor din unită- 
și din rețeaua cinema.

Ia niveiul realizărilor medii 
țile poligrafice, industriale 
tografică.

13. Organizațiile sindicale 
grafice și industriale, presă, 
ții au sarcina ca, împreună cu conducerile administra
tive respective, să stabilească obiectivele concrete ale 
întrecerii socialiste, ținind seama de condițiile fiecă
rui ioc de muncă și să lupte împotriva caracterului 
formal al evidentei. In vederea creșterii productivi
tății muncii, a reducerii prețului de cost, a îmbună
tățirii calității produselor și respectării orei de apari
ție a ziarelor, se cere organelor sindicale să fie preo
cupate de respectarea disciplinei contractuale intre 
poligrafie, editură și redac(ie, precum și de mobili
zarea organizațiilor din rețeaua difuzării cărții, spre 
a se ajunge la reducerea cheltuielilor de ' 
cărților.

14. Se obligă Comitetul Central al 
să propună Ministerului Invățămintului 
ca, impreună, să ia măsuri pentru urmărirea înde
plinirii planului de producție pe baza unor indici 
comuni atît pentru întreprinderile poligrafice, cît și 
pentru edituri și instituțiile de difuzare a cărții.

15. In scopul îmbunătățirii continue a muncii in 
instituțiile și întreprinderile din domeniul artei și 
poligrafiei* Congresul obligă Comitetul Central ai 
Sindicatului să sprijine organele sindicale și admi
nistrative din aceste instituții și întreprinderi în or
ganizarea permanentă a consfătuirilor de producție, 
pentru ca acestea să devină mijlocul cel mai eficace 
de mobilizare și participare a membrilor de sindicat 
la întregul proces de producție.

Comitetul Central al Sindicatului va propune Mi
nisterului Invățămintului șl Culturii ca direcțiile din 
minister să îndrumeze aparatul lor pentru a participa 
activ la consfătuirile de producție, în scopul rezol
vării problemelor juste ridicate de muncitori și teh
nicieni.

16. Organele sindicale din artă și poligrafie trebuie 
să ridice pe o treaptă superioară mișcarea de inova
ții, raționalizări și economii și să combată cu toată 
tăria birocratismul și formalismul care se manifestă 
încă în activitatea cabinetelor tehnice cu privire la 
studierea propunerilor făcute de muncitori.

Vor fi mobilizați cu mai multă hotărîre membrii 
noștri de sindicat în cunoașterea, aplicarea și gene
ralizarea tehnicii noi, a micii mecanizări și a expe
rienței fruntașilor din producție.

17. O sarcină deosebit de importantă revine Comi
tetului Central al Sindicatului în sprijinirea califică
rii, perfecționării profesionale și promovării mem
brilor noștri de sindicat.

a) Comitetul Central al Sindicatului și organele sale 
vor acorda o mai mare atenție calificării cadreloi 
didactice, în special a acelora care predau la clasele 
V—VII, mobilizîndu-le să se califice prin învăță- 
mîntul fără frecvență, și aslgurîndu-le condițiile ne
cesare studiului.

b) Pentru cointeresarea cadrelor didactice în par
ticiparea activă la cursurile de perfecționare, Comi
tetul Central al Sindicatului va propune Ministerului 
Invățămintului și Culturii reorganizarea actualului 
sistem de perfecționare, în așa fel îneît să cores
pundă noilor condiții de dezvoltare a invățămintului 
din țara noastră.

c) Comitetele sindicale din instituțiile de artă vor 
duce o muncă susținută cu direcțiile de scenă, pentru 
ca toți actorii să fie folosiți după posibiiitățle lor, 
sprijinind totodată promovarea cadrelor tinere.

d) Comitetul Central al Sindicatului va propune 
Ministerului Invățămintului și Culturii să studieze 
și să găsească forma cea mai bună de calificare a 
cadrelor tehnice din teatre prin școli, la locul de pro
ducție etc.

din întreprinderile poli- 
edituri și difuzarea căr-

circulație a

Sindicatului 
și Culturii

în 
de 
de

e) Organele sindicale din întreprinderile poligrafice 
vor sprijini pregătirea profesională a cadrelor tinere, 
ridicarea nivelului de cunoștințe profesionale ale 
muncitorilor și tehnicienilor în raport cu dezvoltarea 
industriei poligrafice.

f) Comitetele de instituție din edituri și redacții 
vor duce o muncă susținută pentru ca personalul re
dacțional să fie folosit după calificare și posibilități.

g) Comitetele de întreprindere vor combate cu toată 
tăria practica unor conducători de a încadra pe ab
solvenții școlilor profesionale și de maiștri în munci 
de birou și nu direct în procesul de producție.

18. Congresul obligă Comitetul Central al Sindica
tului ca, în colaborare cu Ministerul invățămintului 
și Culturii, să ia măsurile necesare pentru asigurarea 
succesului acțiunii de experimentare a sistemului îm
bunătățit de salarizare și normare a muncii în între
prinderile poligrafice și în unitățile industriale.

19. Congresul constată că actualul sistem de plată 
a salariilor cadrelor didactice la sate este defectuos 
și dă sarcină Comitetului Central al Sindicatului să 
intervină la forurile competente pentru introducerea 
unui sistem corespunzător de plată a salariilor prin 
secțiile de învățămint și cultură raionale,

20. Congresul cere Comitetului Central al Sindica
tului ca, pentru bunul mers al procesului de învăță
mint și al desfășurării întregii munci din școli, să 
facă demersurile necesare ca și membrilor de sindicat 
din școli, care suplinesc pe cei bolnavi, să Ii se plă
tească drepturile încă din prima zi de suplinire.

21. Congresul trasează ca sarcină Comitetului Cen
tral al Sindicatului și acelor comitete de întreprindere 
și instituție la care este cazul, să activeze cu mai 
multă hotărîre pentru realizarea integrală a obliga
țiilor reciproce din contractele colective, organizind în 
acest scop controlul obștesc periodic.

22. Comitetul Central al Sindicatului va îndruma 
In mod permanent organele sindicale să înființeze 
cadrul Întreprinderilor și instituțiilor noi case 
ajutor reciproc, să atragă noi membri la casele 
ajutor reciproc existente.

Comitetul Central al Sindicatului va face propu
neri Consiliului Central al Sindicatelor pentru modi
ficarea statutului caselor de ajutor reciproc, care nu 
mai corespunde actualului plafon 
membrilor noștri de sindicat.

23. Congresul trasează ca sarcină 
trai al Sindicatului, comitetelor de 
instituție să lupte cu mai multă hotărîre pentru pre
venirea accidentelor in muncă și să sprijine organele 
administrative in crearea celor mai bune condiții de 
muncă și in aplicarea sancțiunilor corespunzătoare 
celor care nu respectă instrucțiunile de tehnică a 
securității și protecție a muncii.

24. Comitetul Central al Sindicatului va analiza 
și va propune Consiliului Central al Sindicatelor îm
bunătățirea nomenclatorului privind echipamentul de 
protecție a muncii.

25. Congresul 
Sindicatului să 
conducători de 
respectă timpul 
mare de ore suplimentare, nu respectă dispozițiile le
gale cu privire Ia munca de noapte a femeilor, nu 
respectă zilele libere săptămînale ale oamenilor mun. 
cii din artă și ale lucrătorilor din librării, sau care 
desconsideră dreptul la concediul legal de odihnă al 
cadreior didactice.

26. Comitetul Centrai al Sindicatului va continua 
să sprijine Ministerul Invățămintului și Culturii în 
organizarea de brigăzi pentru studierea la fa;a lo
cului a condițiilor de muncă in întreprinderile și 
instituțiile de invătămint, artă, presă și poligrafie.

27. Congresul obligă Comitetul Central al Sindica
tului să urmărească cu perseverență și să ia măsu
rile necesare pentru respectarea dispozițiilor 
privitoare Ia transferarea cadrelor didactice,

28. Comitetul Central al Sindicatului va lua 
în vederea îmbunătățirii activității comisiilor 
luționare a litigiilor de muncă, pentru stricta res
pectare a legislației muncii.

29. Congresul cere Comitetului Central al Sindi
catului și organelor sale să intensifice munca des
fășurată în domeniul gospodăririi fondurilor de asi
gurări sociale, organizind periodic controlul obștesc 
și analiza trimestrială a execuțiilor bugetare.

a) Comitetul Central al Sindicatului va lua mă
suri pentru o mai bună organizare și coordonare a 
odihnei oamenilor muncii, atît în casele proprii ale

de salarizare a

Comitetului Cen- 
întreprindere și

dă sarcină Comitetului Central al 
combată cu hotărîre tendințele unor 
întreprindere și de instituție care nu 
legai de muncă, folosesc un volum

legale

măsuri 
de so-

întreprinderilor și instituțiilor, cît și în acelea orga
nizate de comitetele sindicale raionale de învățămint, 
va veghea asupra modului de trimetere a membrilor de 
sindicat la aceste case de odihnă și va asigura folo
sirea justă și integrală a biletelor pentru casele de 
odihnă și sanatoriale.

b) Vor fi luate măsuri din timp pentru o mai buna 
organizare a odihnei in taberele de pionieri și școlari 
organizate de întreprinderile și instituțiile noastre, 
precum și de către Comitetul Central al Sindicatului.

c) Comitetul Central al Sindicatului va analiza și 
va face propuneri Consiliului Central al Sindicatelor 
în vederea reducerii zilei de muncă la 7 ore, la sec
țiile toxice din industria poligrafică.

d) Comitetul Central al Sindicatului va studia și 
va face propuneri Consiliului Central al Sindicatelor 
pentru modificarea deciziilor nr. 3, 4 și 5 cu privire 
la drepturile de asistență socială acordate membrilor 
noștri de sindicat.

e) Comitetul Central al Sindicatului via veghea ca 
munca de asigurări sociale să devină o muncă poli
tică de masă, în care accentul va trebui să cadă pe 
popularizarea măsurilor de prevenire a îmbolnăvirilor 
și de refacere a sănătății.

30. Congresul obligă toate organizațiile sindicale 
de învățămint și cultură să iupte pentru întărirea con. 
tinuă a disciplinei în muncă și a educației comu
niste în rîndurile membrilor noștri de sindicat. Pen
tru aceasta ele vor desfășura o activitate susținută 
de educație în rîndurile maselor, vor crea o opinie 
publică de masă împotriva celor care încalcă disci
plina.

a) Organele sindicale din întreprinderi și instituții 
precum și cele raionale și orășenești vor intensifica 
activitatea Instructiv-educativă și culturală printre 
membrii noștri de sindicat pentru combaterea rămă
șițelor naționalist-șovine din concepția lor, pentru 
educarea membrilor noștri de sindicat în spiritul dra
gostei de patrie, al internaționalismului proletar, pen
tru pace și socialism.

b) Comitetul Central al Sindicatului va milita 
pentru o temeinică colaborare cu Ministerul Invăță- 
mîntului și Culturii, cu Comitetul Central al U.T.M. 
și cu Consiliul Central al Uniunii Asociațiilor studen
ților din R.P.R., în scopul înfăptuirii sarcinilor tra
sate de Partid și de Guvern cu privire la îmbunătă
țirea invățămintului de cultură generală și a învă- 
țămîntului superior, cu privire la educația politică a 
elevilor și studenților.

31. Comitetul Central al Sindicatului va acorda o 
atenție deosebită activității din cluburile și col
țurile roșii ale întreprinderilor și instituțiilor, se va 
preocupa de înființarea de noi cluburi și colțuri roșii, 
iar în centrele regionale va înființa în fostele case 
ale învățătorilor cluburi care să satisfacă cerințele 
culturale ale cadrelor didactice și ale tuturor mem
brilor noștri de sindicat de pe întreg cuprinsul regiunii.

32. Congresul dă sarcină Comitetului Central al Sin
dicatului să îmbunătățească necontenit activitatea 
echipelor artistice de amatori atît în stabilirea reper
toriului cît și în ridicarea continuă a nivelului ar
tistic și ideologic.

33. Congresul obligă Comitetul Central al Sindi
catului să mobilizeze organele sale sindicale în an
trenarea membrilor noștri de sindicat la opera de 
culturalizare a maselor, de sprijinire a transformării 
socialiste a agriculturii, de combatere a misticismu
lui și obscurantismului în rîndurile țărănimii munci
toare.

34. Congresul dă sarcină Comitetului Central al 
Sindicatului ca, împreună cu Ministerul Invățămîn- 
tului și Culturii și cu sprijinul sfatului popular ai 
Capitalei, să urgenteze lucrările de amenajare a 
Casei artiștilor, ca aceasta să poată fi terminată la 
data stabilită.

35. Comitetul Central al Sindicatului și toate comi
tetele sale din întreprinderi, instituții, comitetele ra
ionale și orășenești vor considera munca de cultură 
fizică și sport o sarcină permanentă de atragere a 
maselor cît mai largi de muncitori, tehnicieni, ingi
neri, învățători, profesori, artiști și funcționari, pre
cum și a membrilor lor de familie în activitatea de 
cultură fizică și sport.

36. Este necesar ca organele sindicale să facă din 
încasarea cotizațiilor o muncă politică de lămurire 
și să ia măsuri pentru justa folosire și păstrare a 
fondurilor și a bunurilor sindicale, precum și pentru 
întărirea disciplinei financiare și bugetare, activizind 
în acest sens comisiile de cenzori.

Aduc Congresului un călduros 
salut din partea ziariștilor romîni, 
maghiari, germani și sirbi din regiu
nea Timișoara. Presei din regiu
nea noastră îi revine un rol deosebit 
in transpunerea în viată a politicii 
partidului și guvernului pe .plan eco
nomic, cultural-social și national. Cu 
sprlfinul partidului și guvernului în 
regiunea noastră apar astăzi șapte 
ziare, din care trei în limba romînă, 
două în limba maghiară, unul in

Cuvîntul 
tov. Gh. Badea 

București

Sindicatuluț va trece la 
forme organizatorice care 
complexe ce se ridică in 
etapa actuală. De aseme- 
Sindicatului va trebui să

37. Comitetul Central al 
studierea și aplicarea unei 
să corespundă problemelor 
fața organelor sindicale în 
nea Comitetul Central al 
analizeze problema cuprinderii în sindicatul nostru a 
tuturor salariatilor din sectoarele învățămint, artă 
și poligrafie, indiferent de subordonarea administra
tivă a întreprinderilor și instituțiilor în care aceștia 
lucrează.

a) Organizațiile sindicale trebuie să atragă în 
muncă, în măsură tot mai rfiare, un larg activ ob
ștesc, să-l instruiască sistematic și permanent asupra 
sarcinilor curente 
ducției.

b) Organizațiile 
munca obștească 
acordind o deosebită atenție nevoilor lor social-cul- 
turale.

c) Comitetul Central al Sindicatului va trebui să 
organizeze controlul sistematic al îndeplinirii sarcini
lor și hotăririlor, folosind în acest scop metoda bri
găzilor de îndrumare și control și să extindă meto
dele bune și experiența înaintată a activiștilor sin
dicali.

d) Congresul obligă Comitetul Central al Sindica
tului să combată cu toată tăria organele sindicale și 
pe activiștii sindicali care întrebuințează în muncă 
metode neprincipiale ca: metoda de comandă, secta
rismul, birocratismul, munca superficială etc, șl să 
educe pe membrii noștri de sindicat ca, în activitatea 
ior, să folosească metoda criticii ș! autocriticii, 
să respecte principiul muncii de conducere colectivă, 
să lupte pentru respectarea democrajiei muncitorești.

e) Congresul cere Comitetului Central al Sindica
tului, întregului activ sindical, în frunte cu membrii 
Prezidiului, să-și desfășoare activitatea în cea mai 
mare parte a timpului în unitățile de Invătămint, artă 
și poligrafie, să sprijine organele sindicale In rezolva
rea tuturor problemelor ce le ridică producția și ne
voile cultural-sociale. Fiecare membru al Comitetului 
Centrai al Sindicatului va trebui să aibă sarcini con
crete și să sprijine efectiv la locui de muncă aplica
rea in practică a hotăririlor organelor sindicale su
perioare.

38. Congresul dă sarcină Comitetului Central al 
Sindicatului să acorde o mai mare atenție organului 
său de presă, „Gazeta învățămîntulul“, care, in coloa
nele sale, va trebui să dezbată probleme practice din 
viata școlilor și a cadrelor didactice mai mult decît 
a făcut-o pînă acum și mai ales să popularizeze ac
tivitatea pozitivă a organizațiilor noastre sindicale.

39. Congresul cere Comitetului Central ai Sindica
tului ca, pe linia tradițiilor de luptă ale sindicatelor 
din țara noastră, să-și însușească și să popularizeze 
experiența înaintată a sindicatelor sovietice.

Congresul obligă Comitetul Central al Sindicatului 
Muncitorilor din Învățămint și Cultură să dezvolte 
relațiile de colaborare cu sindicatele din țările socia
liste, să întărească legăturile de prietenie cu sindica
tele din celelalte țări, cu oamenii muncii din între
prinderile și institufiile similare de pretutindeni, să 
popularizeze și să sprijine inițiativele și acțiunile 
F.S.M. și F.I.S.E. în vederea întăririi unității de ac
țiune a tuturor oamenilor muncii care luptă pentru o 
viață mai bună și pentru colaborare între popoare.

★
Congresul Sindicatului Muncitorilor din Învăță

mint și Cultură, în numele celor peste 200.000 mem
bri de sindicat, asigură Partidul Muncitoresc Romîn 
și Consiliul Central al Sindicatelor din Republica 
Populară Romînă că oamenii muncii din invătămint 
și cultură din țara noastră vor lupta neobosiți pentru 
înfăptuirea directivelor celui 
Partidului privind ridicarea 
de toate gradele, ridicarea 
tive din școli și instituțiile 
dezvoltarea continuă a artei 
lismuiui socialist și îmbunătățirea calității tuturor 
genurilor de tipărituri.

Membrii noștri de sindicat nu-și vor precupeți efor
turile pentru desăvîrșirea revoluției culturale.

Congresul cheamă întreg 
membrii sindicatului nostru 
perior avîntul lor creator 
societății socialiste, pentru 
velului material și cultural 
scumpa noastră patrie, Republica Populară Romînă.

ale mișcării sindicale și ale pro-

noastre sindicale vor 
și in alte acțiuni pe
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de ai Il-lea Congres al 
nivelului invățămintului 
muncii instructiv-educa- 
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Mă voi opri mai mult asupra ac
tivității organizațiilor sindicale din 
instituțiile de artă și anume asupra 
sprijinului dat de lucrătorii din a- 
ceste instituții în ce privește munca 
culturală la sate,Și activitatea artis
tică de amatori. Unele teatre, ca 
Teatrul Național „I. L. Carâgiale", 
Teatrul de Estradă din București au 
dat numeroase spectacole la sate. 
Această acțiune va trebui însă să fia 
mai mult sprijinită de noul Comitet 
Central și de Ministerul InVățămin- 
tului și Culturii.

Neajunsul cel mai mare în 
activitatea organizațiilor noastre 
sindicale constă în modul în 
care se organizează consfătuirile 
de producție. Această, lipsă se dato- 
rește neînțelegerii manifestate de 
unii conducători de instituții și 
unele comitete sindicale. Se mani
festă uneori, pe de o parte, comodi> 
tate și tendință de împăciuitorism 
din partea unor comitete de institu
ție fată de direcție, precum și teama 
direcțiilor de a lua contact cu masa.

O altă problemă pe care vreau s-o 
ridic este aceea a rolului adunărilor 
generale. A existat o perioadă cind 
adunările generale se țineau cu re
gularitate. In ultimul timji nu se 
mai organizează peste tot asemenea 
adunări. Aceasta se întîmplă acolo 
unde nu există control și sprijin in 
muncă. Vorbitorul a propus printre 
altele, în continuare, să se foloseas
că metoda brigăzilor comune sindi
cale Și administrative pentru a se 
analiza problemele muncii din insti
tuțiile de artă.

Există preocupare pentru găsirea 
celor mai bune forme de colaborare 
— a spus în continuare tov. Badea. 
Să căutăm să mergem mai mult 
prin unități. De pe urma acestor 
deplasări nu vor avea de ciștigat 
numai cei din producție, ci și mem
brii Prezidiului C.C. al Sindicatului.

Ținind seama de propunerile fă
cute în Congres, este neîndoielnic că 
munca Comitetului Central se va 
îmbunătăți, pentru că există această 
posibilitate.

Cuvîntul e
tov. Vasil* Roman 

R. Vîlcea

înainte de a veni la Congres am 
avut cîteva consfătuiri cu învățătorii 
și profesorii din orașul R. Vîlcea și 
din cîteva comune din raion. Ei m-au 
împuternicit să arăt la Congres u- 
nele din realizările obținute de ei 
atît în procesul instructiv-educativ, 
cît și în munca obștească.

In raionul nostru planul de școla
rizare a fost îndeplinit sută la sută.- 
Numărul elevilor corijenți și repe- 
tenti a scăzut cu mult, deși exigența 
profesorilor a crescut. Se introduc 
tot mai larg elementele de politeh- 
nizare a învătămîntului.

Paralel cu succesele obținute în 
activitatea profesională, muncitorii 
din invătămint și cultură din raio
nul nostru au dat un aport serios 
dezvoltării muncii sindicale. Au a- 
juns cunoscute și în alte raioane 
formațiile noastre de cor, orchestra 
de cameră, echipele de teatru. Or
ganele noastre sindicale se preocupă 
și de organizarea odihnei pe cont 
propriu. In organizarea caselor de 
odihnă comitetul sindical nu a pri
mit însă suficient sprijin din partea 
Comitetului Central al S.M.I.C.

La R. Vîlcea a fost înjghebată o 
orchestră semisimfonică, în care ac
tivează peste 30 persoane, îndeo
sebi cadre did.actice. Timp de patru 
ani orchestra a dat spectacole de 
bună calitate. Insă, din cauză că nu 
a existat un organ competent care 
să se ocupe de colectivul ei, aceasta 
s-a destrămat. Problema a fost dis
cutată și, la un moment dat, se părea 
că găsim înțelegere, dar rezultatul 
a fost același. Credem că sprijinul 
Comitetului Central al S.M.I.C. și al 
Ministerului învătămîntului și Cul
turii ne va ajuta să reorganizăm or
chestra.

I



Cuvîntul 
tov. Panait Cotetcu 

București

Mă asociez acelora care au ob
servat că raportul, deși bun, nu a pu
tut cuprinde toate problemele care ne 
interesează și vreau să fac propune
rea ca acele probleme care nu au 
fost menționate în raport, dar au 
tost ridicate de vorbitori, să fie tre
cute în procesul verbal care va ră- 
mîne un document pentru viitor.

O problemă pe care o socotim 
foarte importantă este problema 
schimbului de experiență, despre care 
se vorbește foarte mult și căruia ar 
trebui să i se acorde mijloace mate
riale suficiente. Iată un exemplu : în 
timp ce la București era premiera 
spectacolului „Lacul lebedelor", eu 
mă aflam la Cluj și balerinele de la 
Teatrul de Operă din Cluj și-au ex
primat dorința ca, pentru îmbunătă
țirea activității lor, să li se dea po
sibilitatea să aSiste la spectacolul 
din Capitală. Or, condițiile mate
riale nu ne-au îngăduit acest lucru.

In raport s-a amintit de chestiu
nea repertoriilor și a creațiilor ori
ginale. Avem o producție de opere 
bună, constituită din peste 150 de 
opere de compoziție. Totuși, această 
producție a fost complect neglijată. 
Operele nu au mai fost analizate de 
nimeni și se pare că Uniunea com
pozitorilor are în întregime o poziție 
falsă și nu recomandă decît pe com
pozitorii moderni. Părerea mea este 
că ar fi bine să se analizeze aceste 
opere vechi și să le punem în scenă 
pe cele mai bune.

In problema scenografiei, părerea 
mea este că trebuie atras și Institu
tul de arte plastice, care nu pregă
tește oameni pentru teatru, dar pre
gătește cadre care fac schițe și ma
chete, atît de necesare teatrului.

O problemă despre caje aș mai 
vrea să vorbesc este învarriîntul ar
tistic. Există două lucruri care tre
buie luate în considerare și care ara
tă că s-a făcut mult în învățămîntul ’ 
artistic: în primul rînd, înființarea 

■ studioului Institutului de teatru. „Ion 
.Luca Caragiale" și a Conservatoru
lui „.Ciprian Porumbescu" și în al 
doilea rînd tocmai rezultatele bune 
-obținute de tinerii artiști la cel de-al 
VI-iea Festival al Tineretului, care 

. a avut loc în vara aceasta.

Cuvîntul 
tov. Ion Ștefan 

Craiova

In cinstea Congresului S.M.I.C. 
. comitetul sindical raional Craiova a 

luat măsuri pentru a edita, tn cola
borare cu secfla de învățămînt, un 

voteazăDelegafii

buletin care se găsește sub tipar șl 
care cuprinde materiale despre acti
vitatea unor tovarăși cu rezultate 
bune tn munca școlară.

Trectnd in revistă realizările tn 
munca sindicală din raionul Craiova, 
vorbitorul a spus tn continuare’- Ra
portul a trecut in fugă peste problema 
contribuției cadrelor didactice, la 
transformarea socialistă a agricul
turii. In raionul Craiova și în gene
ral in toată, regiunea Craiova, cadrele 
didactice au obținut rezultate fru
moase în această direcție.

In încheiere mă voi opri asupra 
unor lipsuri din munca noastră și a 
Comitetului Central al Sindicatului. 
Dintre acestea aș vrea să menționez 
faptul că n-am reușit să îndrumăm 
— așa cum am făcut-o pentru orașul 
Craiova — activitatea organizațiilor 
sindicale din raion. Propunem ca vii
torul Comitet Central să nu se mul
țumească numai cu înregistrarea 
problemelor noastre, ci să intervină 
cu autoritate pentru rezolvarea lor, 
atunci ctnd noi nu putem s-o facem. 
Comitetul Central să dea o atenție 
mai mare „Gazetei Invățămîntului", 
unde se văd multe articole semnate 
numai de tedactori, care tratează 
probleme aproape numai din regiuni
le Ploești, Stalin și București, unde 
se deplasează cu ușurință. In „Ga
zeta invățămîntului" se vorbește prea 
puțin despre munca organelor sin
dicale.

Este necesar să se vadă o preocu
pare mai mare din partea C.C. al 
S.M.I.C. pentru cadrele cu rezultate 
deosebite și în special pentru cele

care lucrează tn condiții grele. Mem
brii Prezidiului trebuie să vină mal 
des tn mijlocul nostru șl să nu se 
mărginească numai la datele culese 
prin instructori. Să vină personal tn 
raioane și comune, pentru a cunoaște 
felul cum muncesc cadrele didactice, 
greutățile lor șl pentru a sprijini re
zolvarea problemelor lor.

Cuvîntul
tov, Vasile Buliga

București
JI

In anii ce s-au scurs de la ultimul 
Congres al sindicatului. Centrul de 
librării-București a înregistrat nu
meroase succese.

Comitetul nostru de întreprindere, 
sub conducerea organizației de par
tid, s-a preocupat de creșterea difu
zării cărții și'de pătrunderea acesteia 
în cele mai largi pături ale popu
lației. Pînă la sfîrșitul anului 1957 
vom difuza în Capitală și regiunea 
București de patru ori mai multe 
cărți decît în anul 1952 și de trei 
ori mai multe rechizite școlare, con- 
fecțiuni de hîrtie etc.

Aceste realizări au fost posibile în 
primul rînd datorită lucrătorilor din 
întreprinderea noastră. Pentru o mai 
largă răspîndlre a cărții s-au orga
nizat numeroase întîlniri între scrii
tori și cititori. Incepînd din acest 
an, mii de cititori din Capitală pri
mesc cu regularitate la domiciliu in
formări asupra cărților ce amar. 
S-a organizat uri sistem special pen
tru deservirea prin poștă a cititori- 

1 lor aflați pe șantiere, ia sate și în 
punctele depărtate de. librării.

Nu aceleași realizări s-au obținut 
tn munca de difuzare a cărții la 
sate. Cu toate că s-au organizat o 
serie de acțiuni deosebite în acest 
sens, cum ar fi concursuri literare, 
întîlniri cu scriitorii, conferințe, ex
poziții și altele, totuși nu am reușit 
să asigurăm o largă popularizare a 
cărții; în mediul rural. Nu întot
deauna am obținut la sate sprijinul 
efectiv al cadrelor didactice, care 
cunosc bine importanța cărții ca 
mijloc de culturalizare a maselor și 
care au posibilitatea de a ne ajuta 
în această direcție. Exemplul pozitiv 
al învățătorilor C. Miqrei din Valea 
Micrișului, raionul Urziceni, I. Mușe- 
teanu din' Comuna Varăști, raionul 
Vidra, și al altor zeci de învățători 
care, prin elanul lor, au reușit să 
răspîndească la sate mii de .cărți ar 
trebui să constituie un imbold pentru 
toate cadrele didactice de la sate. 
Propun C.C. al Sindicatului să spri
jine realizarea unei maî strînse co
laborări între cei ce lucrează în do
meniul difuzării cărții și cei din în- 
vătămînt.

■■ în munca, noastră am fost spriji
niți de Comitetul Central al Sindica
tului, care ne-ă îndrumat prin acti
viștii săi în probleme ca aplicarea 
noului sistem de salarizare, protecția 
muncii etc. Este necesar ca, pe 
viitor, sprijinul C.C. al Sindicatului 
nostru sa se reflecte-și în rezolvarea 
unor probleme profesionale, ca sta
bilirea tirajelor și a planurilor edi- 

torlale, îmbunătățirea calității unor 
confecții de hîrtie, sporirea cantități

lor și îmbunătățirea calității artico
lelor de papetărie, în vederea satis
facerii nevoilor culturale ale popu

lației.

Cuvintul
tov. Claudia Ochenaș 

Bacău________________________

După ce s-a ocupat de unele pro
bleme organizatorice, vorbitoarea a 
spus: Comitetul nostru de instituție 
colaborează, ștrins cu conducerea ad
ministrativă. Exemple s-ar putea da 
multe, dar vreau să arăt în primul 
rînd că conducerea școlii nu ia nici 
un fel de măsuri fără să se consulte 
cu comitetul de instituție. In același 
timp, acesta din urmă nu așteaptă 
să fie solicitat pentru a cunoaște 
instrucțiunile care interesează școala 
și salariații. La noi s-a dat maie 
atenție organizării timpului liber al 
elevilor. în special în școlile mixte. 
Comitetul de instituție, conducerea 
școlii și organizația U.T.M.. sub în
drumarea organizației de oartid. au 
înființat în școală un club unde gă
sești tot timpul profesori și elevi 
oare-și petrec vremea în chipul cel 
mal plăcut.

Vorbitoarea s-a oprit apoi asupra 
unor probleme privind condițiile de 
muncă și de viață ale cadrelor di
dactice.

Un grup de delegați discută intr-o pauză a Congresului

Cuvîntul
tov. Nagy Dominic 

Tg. Mureș

O problemă foarte importantă ri
dicată de raport este aceea a edu
cării patriotice a elevilor și tinere
tului nostru. Cred că pe viitor Co
mitetul Central al Sindicatului nos
tru trebuie să desfășoare o activi
tate intensă nu numai în domeniul 
educării patriotice a tineretului, ci 
și pe tărîmul educării cadrelor noas
tre. Pentru îmbunătățirea muncii de 
educație patriotică a cadrelor propun 
ca pe viitor să se organizeze pentru 
învățători și profesori excursii în 
regiunile cele mai pitorești ale țării, 
la marile șantiere, în întreprinderi, 
în raioanele cu realizări mari în do
meniul transformării socialiste a a- 
griculturii etc.

O problemă care ne frămîntă pe 
toți este problema școlarizării elevi
lor din satele de la munte. Propun 
ca viitorul Comitet Central, împre
ună cu Ministerul Invățămîntului și 
Culturii, să studieze posibilitatea în
ființării unor școli de 7 ani cu pro
gram redus în localitățile cu con
diții specifice de viață. Aceasta, de 
fapt, nu este numai propunerea noas
tră, ci și a părinților din 
noastră.

Propun de asemenea ca 
mitet Central să studieze 
concediului inspectorilor și
lor sindicali. De asemenea, să se stu
dieze problema calificării acestora 
prin cursurile de 2 ani, inițiate de 
Ministerul Invățămîntului și Cul
turii.

regiunea

noul Co- 
problema 
activiști-

Cuvîntul 
tov. Gh. Turcu 

București

In numele lucrătorilor centrului 
cinematografic aduc un călduros 
salut celui de al IV-lea Congres al 
Sindicatului nostru. Lucrătorii cen
trului nostru de producție cinemato
grafică, mobilizați de organizațiile 
de bază și de comitetele de între
prindere, au obținut în cinstea Con
gresului o serie de succese în pri
vința planului de producție, a pro
ductivității muncii, precum și a scă
derii prețului de cost. La filmul 
„Două loturi", de pildă, s-a econo
misit un milion de lei, filmul fiind 
realizat în 44 zile în loc de 83, cum 
a fost planificat. De asemenea, fil
mul „O mică întîmplare" a fost rea
lizat în decurs de 4 luni în loc de 
8 luni și jumătate, realizîndu-se o 
economie de 700.000 lei. Dacă în a- 
nul 1956 în cadrul laboratorului 
nostru au fost prelucrați 200.000 
metri peliculă, în 1957 s-au realizat 
300.000, iar în cinstea celui de al 
IV-lea Congres producția, lunară a 
crescut și mai mult, ajurigîndu-se la 
400.000. Dacă în anul 1956 ne-.a cos
tat 1,26 lei metrul de peliculă, acum 
costul s-a redus la numai 0,85 lei.

Sarcini mărețe stau în fața lucră
torilor din sectorul cinematografic. 
Poporul își îndreaptă atenția spre 
noi și ne pretinde, pe drept cuvîrit, 
filme cît mai bune, cît mai multe. 
Ne luăm angajamentul în fața dele- 
gaților la Congres să luptăm pentru 
a realiza filme cît mai bune, cu un 
bogat conținut ideologic, care să re
flecte viața oamenilor muncii, a har
nicului nostru popor.

Cuvîntul
tov. Ion Bădica

Constanta

In raportul prezentat s-a arătat 
că în regiunea Constanța o serie de 
copii au rămas în anul trecut ncșco- 
larizați. Acest fapt se datorește în 
Drimul rînd activității nesa’.isfăcă- 
toare în această privință a secțiilor 
de învățămînt și cultură. Astfel, sec
ția regională și secțiile raionale nu 

au reușit să îndrume activitatea ca
drelor didactice pentru ca munca de 
propagandă în mijlocul părinților să 
aibă, suficientă eficacitate.

De aceea este necesar să desfășu
răm o mai intensă muncă de propa
gandă în mijlocul părinților, pentru 
a-i lămuri în ce privește importanța 
trimiterii la școală a copiilor lor. 
Nici comitetele executive ale sfatului 
popular regional și sfaturilor popu
lare raionale nu ne-au sprijinit sufi
cient în rezolvarea acestei probleme.

In continuare, vorbitorul a arătat 
că deficiențele în ceea ce privește 
școlarizarea se răsfrîng șl asupra ca
lității predării, asupra nivelului de 
pregătire al elevilor și s-a ocupat de 
problema calificării cadrelor care 
predau îa clasele V-VII.

I

Cuvîntul 
tov. Sergiu Brâtescu 

București

Am făcut și facem progrese în ce 
privește editarea cărților. Este- însă 
necesar să dăm o tot mai mare a- 
tenție calității cărților ce se pun la 
îndemîna cititorilor, atît din punct 
de vedere al conținutului cît și ca 
aspect poligrafic. Lucrătorii din edi
turi trebuie să se preocupe de as
pectul poligrafic al cărților, care 
lasă încă de dorit. Sarcini mari re
vin mai cu seamă celor din tipogra
fii și alte întreprinderi care produc 
materialele necesare tipăririi unor 
cărți cît mai frumoase. Această pro
blemă și-ar găsi o mai grabnică re
zolvare dacă contractele economice 
dintre tipografii și edituri s-ar alcă
tui și s-ar respecta cu mai multă 
grijă.

Socotim că în afara greutăților e- 
xistente din partea editurilor, greu
tăți care duc la creșterea prețului 
de cost al cărții, mai sînt și alte 
greutăți, care vin din partea tipo
grafiilor. Totuși, există rezerve sufi
ciente. care pot oferi posibilitatea re
ducerii continue a prețurilor de cost. 
Comitetul Central care va fi ales 
trebuie să acorde mai multă atenție 
acestei probleme. Comitetele sindi
cale din edituri și din poligrafie tre
buie să organizeze consfătuiri co
mune.

In acțiunea de difuzare a cărților 
se întîmplă ca unele cărți agricole 
să fie difuzate în centrele industriale 
și astfel să nu ajungă la timp la ci
titorii . care le solicită. Mai există 
încă stocuri de cărți nedifuzate. De 
asemenea, difuzarea cărții este ade
sea îngreunată și de faptul că nu 
este tipărită la vreme tocmai cartea 
cea mai căutată. Rezolvarea acestor 
probleme depinde de noi și de cei 
din tipografii. încă nu se folosesc 
cele mai bune metoda.

Munca lucrătorilor din edituri ar 
fi fost mai rodnică dacă și Comite
tul Central al Sindicatului ar fi daf 
mai multă atenție organizațiilor noa
stre sindicale.

Cuvîntul 
tov. Martin Marcovici 

lași

Numărul instituțiilor de cultură 
din orașul și regiunea Iași a crescut 
mult în anii puterii populare. Față 
de singurul teatru care exista înainte 
de 23 August 1944, astăzi în orașul 
Iași există 3 teatre, precum și o fi
larmonică de stat și o operă de stat.

In continuare tov. Marcovici a vor
bit despre succesele obținute în mun
că de lucrătorii din sectorul artă, și 
cultură din regiunea și' orașul Iași.

Vorbitorul a făcut apoi propuneri 
privitoare la îmbunătățirea muncii 
comitetelor de instituție .din teatre.

Președinții comitetelor de institu
ție din teatre participă ia ședințele 
consiliilor artistice, unde se discută 
repertoriul' și problemele de viitor 
ale teatrului, ca. invitați, fără să li 
se ceară părerea. Consider că este 
necesar ca noul Comitet Central să 
lămurească problema participării ac
tive a organelor sindicale la stabi
lirea repertoriului, la vizionări etc.

Propun ca organele sindicale să 

fie consultate șl atunci ctnd se a- 
cordă medalii, ordine, titluri.

Acum cîteva zile un director de 
teatru mi-a spus că datoria organe
lor sindicale este să scrie la gazeta 
de perete și să organizeze clubul. 
In multe teatre, tovarășii directori 
s-au obișnuit să facă singuri totul 
fără a cere sprijinul organizației sin
dicale.

încă o chestiune despre care aș 
vrea să spun cîteva cuvinte este 
aceea a sprijinului acordat nouă de 
către Comitetul Central al S.M.I.C, 
Voi da două exemple: în primăvară 
a venit la Iași tovarășul Chirii Eco- 
nomu, membru în Prezidiul C.C. al 
S.M.I.C., invitat la o premieră la 
Teatrul Național. Nici nu a trecut 
pe la sindicatul nostru și nici nu 
și-a manifestat dorința să stea de 
vorbă cu noi.

In iulie a. c. tov. Jules Cazaban 
a stat în Iași, cu prilejul turneului 
Teatrului Municipal, vreo trei săp- 
tămîni, dar nu și-a manifestat do
rința să ne cunoască și să ne în
trebe ce ne doare, ce nevoi avem.

In încheiere vreau să supun stu
diului propunerea ca artiștii să se 
bucure de aceleași drepturi la con
cediu ca și cadrele didactice.

Cuvîntul 
tov. Ștefan Olteanu 

Clu|

Salariații centrului regional de di
fuzare a cărții — Cluj au întîmpinat 
cu noi succese cel de-al IV-lea Con
gres al S.M.I.C. Planul nostru de 
desfacere a crescut tn anul acesta 
față de aceeași perioadă a anului tre
cut cu 17,3’o/, la cărți și cu 6,5’/o 
global. De asemenea, productivitatea 
muncii a crescut față de aceeași pe
rioadă a anului 1956 cu 13,6°/o iar 
cîștigul mediu cu 36,5%.

Datorită succeselor obținute tn se
mestrul 1/1957, centrul nostru regio
nal a cîștigat drapelul roșu de între
prindere fruntașă pe țară în difuza
rea cărții.

O preocupare de seamă a comite
tului de întreprindere a fost sprijini
rea salariaților în ridicarea nivelu
lui politic, cultural și profesional. 
Vorbitorul a arătat, in continuare, 
succesele obținute în aceste domenii.

Deși un număr relativ mic, de 
membri — a spus în continuare vor
bitorul — am reușit să organizăm 
un cor și două echipe de teatru. Cu 
sprijinul acestor formații de amatori 
am susținut programe culturale în 
diferite întreprinderi.

In vederea îmbunătățirii activită
ții de viitor, C.C. al S.M.I.C. va tre
bui să întărească legătura cu organi
zațiile sindicale și cu membrii de 
sindicat. Lucrătorii din cadrul între
prinderii noastre ar fi bucuroși ca 
membrii C.C. al Sindicatului să vină 
mai des în mijlocul lor pentru a le 
cunoaște problemele și frămîntările.

Cuvîntul
tov. Va'er Mexican 

Satu Mare

In numele muncitorilor din învă
țămînt și cultură romîni, maghiari, 
germani și ruteni din raioanele Satu 
Mare și Baia Mare aduc un cald 
salut acestui Congres.

Raportul prezentat în cadrul Con
gresului a scos în evidență o serie 
de realizări importante ale Comite
tului Central. In bună parte ele re
prezintă munca miilor de învățători 
și profesori de pe întreg cuprinsul 
țării noastre.

De unele probleme legate de acti
vitatea noastră Comitetul Central al 
S.M.I.C. nu s-a ocupat îndeajuns. 
Amintesc astfel problema apariției 
și tipăririi unor opere pedagogice. 
In această privință nu s-a întreprins 
prea mult. Asemenea lucrări, deși 
ne sînt atît de necesare, nu se ti
păresc în suficiente exemplare, iar 
noi, cei răspîndiți în toate colțu
rile țării, ajungem cu mare greutate 
să ni le procurăm. Din această cauză 
bibliotecile din raioanele îndepărtate 
nu se pot îmbogăți cu opere pe
dagogice și cu materiale de spe
cialitate. Cerem ca aceste probleme 
să constituie o preocupare perma
nentă a Comitetuiui Central. Propu
nem să fie luate măsuri în vederea 
înzestrării bibliotecilor din localită
țile îndepărtate.

O altă problemă ridicată de vor
bitor a fost aceea a locuințelor pen
tru cadrele didactice. In continuare, 
tov. Mezican a spus: în ora
șul Satu Mare avem o formație ar
tistică cuprinzînd 120 de membri, 
dar nu avem unde desfășura activi
tatea respectivă. Aceeași situație 
pentru colectivul sportiv. Nu avem 
local nici pentru asigurarea unei bi
blioteci.

Cerem de asemenea o preocupare 
mai mare din partea Comitetului 
Central față de problema loturilor 
pentru cadrele" didactice.

învățătorii și profesorii din raioa
nele noastre își iau angajamentul 
că vor .aplica cu fermitate hotărîrile 
luate de Congres.

Cuvîntul 
tov. Aurel Cîrciumaru 

Ploești

Luînd cuvîntul vorbitorul a spus: 
In orașul Ploești funcționează 4 
școli medii pentru tineretul muncito
resc, frecventate de peste 1 670 elevi. 
In anul trecut aceste școli au obți
nut rezultate frumoase. Există însă 
în munca lor și o serie de greutăți 
care frînează buna desfășurare a 
procesului de învățămînt. La noi 

persistă îndeosebi lipsa de localuri 
pentru aceste școli.

In ultima vreme frecvența elevi
lor de la aceste școli este slabă, pen
tru că unele întreprinde^ nu res
pectă H.C.M. nr. 2047 cu privire la 
școlarizarea personalului.

Ar mai fi de asemenea necesar să 
fie revizuite și programele de învă
țămînt pentru școlile medii. Actua
lele programe au material foarte 
vast, depășind posibilitățile de asi
milare aîe elevilor.

Pentru îmbunătățirea muncii sin
dicale, propun ca noul Comitet Cen
tral care va fi ales să elaboreze in
strucțiuni cu privire la îmbunătăți
rea muncii sindicale pe plan raional.

In încheiere vreau să subliniez 
încrederea mea că noul Comitet 
Central pe care-1 vom alege va spri
jini îmbunătățirea muncii noastre 
sindicale.

Cuvîntul 
tov. Petre Oprescu 

Tîrnăveni

La obținerea unor rezultate pozi
tive în direcția școlarizării elevi
lor, la lichidarea izvorului analfabe
tismului au contribuit și mem
brii de sindicat din raionul Tîr
năveni. In strînsă colaborare cu or
ganele locale ale puterii de stat și 
cu membrii comitetelor de părinți, 
cadrele didactice au alcătuit brigăzi 
care au cercetat la domiciliul părin
ților cauzele neînscrierii unor copii 
în școală și au căutat să-ț sprijine 
pentru rezolvarea acestei probleme.

Nu am primit însă suficient spri
jin din partea ministerului pentru 
construirea localurilor de școli și in
ternate care ne sînt necesare. Ar fi 
bine ca noul Comitet Central în co
laborare cu M.I.C. să studieze posi
bilitatea cuprinderii în planul de 
construcții pe anii următori a unor 
noi localuri de școli și internate.

Nici spațiul locativ ocupat de 
unele cadre didactice nu corespunde 
totdeauna necesităților de pregătire 
a lecțiilor în bune condițiuni. Noul 
Comitet Central trebuie să se pre
ocupe mai mult de acordarea de cre
dite pentru locuințe individuale, de 
sprijinirea procurării materialelor 
necesare construcțiilor de locuințe 
individuale, de condițiile în care 
sînt cazați membrii noștri de sindi
cat.

Propunem de asemenea ca noul 
Comitet Central să prevadă în pla
nul său de cheltuieli pe 1958 și o a- 
numită sumă pentru amenajarea 
complectă a unor case de odihnă pe 
cont propriu.

Bazîndu-se pe hotărîrile plenarei 
comitetului raional de partid cu pri
vire la transformarea socialistă a a- 
griculturii din raionul nostru, mem
brii de sindicat au trecut la îmbu
nătățirea metodelor de muncă în ve
derea susținerii acestei acțiuni. S-au 
luat măsuri ca membrii de sindicat 
să cunoască realizările obținute în 
acest an de gospodăriile noastre co
lective, a căror producție medie la 
ha. a fost mult superioară celei din 
sectorul individual. Aceasta va da 
posibilitate cadrelor didactice să fo
losească aceste date la lecțiile lor, 
în convorbirile .cu părinții elevilor, 
în discuțiile cu țăranii muncitori. 
De asemenea, comitetul sindical 
raional a luat măsura ca repertoriile 
formațiilor noastre artistice, sindi
cale sau școlare să fie axate pe pro
blema transformării socialiste a a- 
griculturii.

O greutate în activitatea formații
lor noastre artistice o constituie 
lipsa unor piese și scenete legate 
de problema transformării socialiste 
a agriculturii, atît în limba romînă 
cît și în limbile minorităților națio
nale. Propun ca noul C.C. să spriji
ne comitetele sindicale raionale și 
cu material de natura aceasta.

Cuvîntul 
tov. Gheorghe Urzica

Cluj

Aș vrea să ridic problema redu
cerii prețului de cost în ramura po
ligrafiei.

Din raport reiese că tn primul tri
mestru al anului curent prețul de 
cost în poligrafie nu s-a redus atît 
cit s-ar fi putut.

După părerea noastră, sînt cîteva 
lucruri care determină această si
tuație.

In primul rînd relațiile dintre edi
turi și poligrafie. întreprinderile po
ligrafice nu primesc întotdeauna ma
nuscrise puse la' punct. Acestea ne
cesită suprarevizii și chiar bunuri de 
tipar suplimentare. Același lucru se 
petrece cu o serie de reviste cu a- 
pariție lunară și săptămînală. Desi
gur că astfel de modificări nu pot 
contribui la reducerea prețului de 
cost.

O altă problemă care nu a fost ri
dicată aci este problema inovațiilor 
în sectorul industriei poligrafice. In 
raport s-a arătat că de pe urma ino
vațiilor s-au realizat economii în va
loare de 368.000 lei. Noi însă nu 
sîntem mulțumiți cu această sumă și 
socotim că nu s-a dat toată atenția 
cuvenită inovațiilor. De cele mai 
multe ori inovațiile, deși sînt apro
bate de către comitetele tehnice, sînt 
pînă la1 urmă înmormîntate în dosa
re. Totuși multe din aceste inovații, 
în special cele care privesc secu i- 
tatea muncitorilor, sînt foarte valo
roase. Din lipsa lor la întreprinderi 
se majorează capitolul „asigurări so
ciale". Ar fi bine ca noul Comitet 
Central ce va fi ales să se preocupe 
mai mult de acest lucru.

O altă problemă o reprezintă lipsa 
cadrelor profesionale în întreprinde
rile noastre. Școlile profesionale po
ligrafice existente, prin sistemul lor 
de organizare nu au dat rezultatele 
scontate. Credem că trebuie organi

zate școli care să dea viitorilor tipo
grafi o pregătire profesională temei- 
nică și o bogată cultură generală.

De asemenea, este bine ca ucenicii 
să fie angajați In viitor pe bază de 
contracte și să se înființeze unele 
școli de specializare pentru tipo
grafi.

Cuvîntul 
iov. Irina Zîmbrea 

Caracal

Vorbitoarea s-a referit la sprijinul 
pe care cadrele didactice ÎI dau trans
formării socialiste a agriculturii. Co
muna Celaru — a spus ea — tn care 
pînă acum doi ani transformarea 
socialistă a agriculturii mergea ane
voios, a ajuns astăzi să aibă 98«/j 
din țărani intrați în cooperativele 
agricole de producție. Aceasta a fost 
posibil si datorită aoortului adus de 
către tovarășii noștri membri de sin
dicat.

S-au înființat echipe artistice de 
amatori, cor din 50 persoane, bri
gadă de agitație formată din 12 per
soane, 3 soliști vocali, orchestră din 
12 instrumentiști, o echipă de dan
suri, o echipă sportivă. Aceste for
mații au prezentat programe tn sa
tele Soreni, Ghizdăvești etc., reper
toriul lor fiind axat pe problemele 
transformării socialiste a agriculturii.

Tov. Zîmbrea a mai arătat și alte 
forme ale muncii culturale care vin 
în sprijinul cooperativizării agricul
turii. Cercul teatral — a spus ea — 
a pregătit piese legate de transfor
marea socialistă ia agriculturii, care au 
avut mare succes tn diferite comune 
ale raionului nostru. Gazetele de stra
dă popularizează rezultatele sectoru
lui socialist agricol tn comparație cu 
cel individual.

Activitatea noastră a avut ca re
zultat înființarea a 4 întovărășiri, 
dintre care una tn cinstea Congresu
lui nostru, purtînd numele „Ilie Pin- 
tilie".

Vorbitoarea a mal ridicat problema 
îmbunătățirii condițiilor de locuit ale 
cadrelor didactice, iar în încheiere 
și-a luat angajamentul de a lupta 
pentru înfăptuirea hotărîrilor Congre
sului.

Cuvîntul 
tov. Vasile Costin

Brad

Din raportul de activitate s-a pu
tut desprinde că în anii puterii 
populare grija pentru învățămînt a 
crescut tot mai mult, că problemele 
învățămîntului și culturii au fost 
ridicate la rangul de probleme prin
cipale de stat.

Creșterea considerabilă a număru
lui de unități școlare și a numărului 
de copi' cuprinși în $coli, lichidarea 
analfabetismului ca fenomen de 
masă sînt mărturii ale eforturilor 
depuse de statul nostru pentru ridi
carea nivelului cultural al poporului. 
Numai în raionul Brad s-au construit, 
în anii puterii populare, 17 localuri 
de școli și cămine culturale, s-au în
ființat 11 școli noi de 4 ani și 12 
școli noi de 7 ani, 7 grădinițe și 2 
cămine de zi pentru copiii muncito
rilor. Au luat ființă 10 internate noi. 
A crescut de asemenea numărul ca
drelor didactice.

Raionul nostru are așezări îm
prăștiate. In aceste așezări s-au în
ființat școli pentru grupe izolate de 
case și astfel, dacă nu a fost posi
bil să aducem copiii la școală, am 
făcut în așa fel îneît am apropiat 
școala de ei.

Cadrele didactice din raionul Brad 
au alfabetizat 7290 neștiutori de 
carte și se află în fruntea tuturor 
acțiunilor de culturalizare din satele 
noastre. învățătorii și profesorii con
tribuie de asemenea la transforma
rea socialistă a agriculturii prin 
munca de lămurire pe care o desfă
șoară în rîndul țăranilor muncitori, 
explicîndu le avantajele pe care le 
are gospodărirea în comun a pămîn- 
tului.

In continuare, vorbitorul s-a ocu
pat și de alte realizări ale membri
lor de sindicat din școlile raionului 
Brad. In numele lor, tov. Costin Va
sile s-a angajat să depună toate e- 
forturile pentru a fi la înălțimea sar
cinilor ce stau în fața lucrătorilor 
din învățămînt și cultură în con
struirea vieții noastre noi.

Cuvîntul 
tov. Suzana Bozica 

Cluj

Una dintre problemele cărora tre
buie să le dăm o importanță deose
bit de mare o constituie problema 
educației, problema formării carac
terului viitoarelor generații. In a- 
ceastă privință trebuie să conlucre
ze strîns profesorii, organizațiile de 
tineret, părinții și toți cetățenii. Ar
tei îi revine o sarcină, de seamă în 
această privință. Instituțiile artis
tice din orașul Cluj au însă o serie 
de lipsuri în munca lor. Mai pretu
tindeni în aceste instituții — în a- 
fară de Opera Maghiară — condu
cerile administrative nu colaborează 
cu organizațiile sindicale.

In continuare vorbitoarea s-a oprit 
asupra problemei locuințelor pentru 
artiști, asupra problemei pensio
nărilor, asupra organizării schim
bului de experiență intre artiști etc.

★
Au mai luat cuvîntul tovarășii: 

loan Kereci — Sibiu, Gh. Preda — 
București, I. Grinca — Beiuș, C, 
Anghelache — București și alții. y
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